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     مدیریت شهری اصفهان برای انجام رسالت معرفی شهر اصفهان و رونق بخشیدن به فرهنگ، تصمیم گرفت در این نمایشگاه شرکت کند
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رقابت یا ادعا  برای 
ریشه کنی کرونا؟!

در ابتدایی ترین روزهای شیوع 
کرونا در جهان همه کشــورها 
سعی بر این داشــتند که اعلام 
کنند، کووید 19 به کشورشــان 
ســرایت نکرده و اگر هم بیمار 
کرونایی دارند از دیگر کشــورها 
بوده و وضعیــت  این بیماری در 
کشــور تحت نظارت و کنترل 
اســت. اما کم کم تعداد فوتی ها 
بر اثر این بیماری افزایشی شد و 
دولت ها اگرچه تصور می کردند 
بیمــاران را می تواننــد جز آمار 
حساب نکنند اما دیگر فوتی ها 
را نمی توانســتند مخفی کنند! 
همین امر باعث شد دولت هایی 
که توانایی بالایــی در مدیریت 
این بیماری از خود نشان دادند 
مورد حمایت مردم کشورشــان 
قرار گیرند و برعکس مردمی که 
احساس کردند کرونا در میانشان 
به راحتی در حــال جولان دادن 
است و مسئولانشان هیچ اقدام 
موثری بر علیــه آن نمی کنند 
بسیار نا خرسند هستند و حتی 
این نارضایتی به حدی رسیده که 
در کشوری مانند آمریکا ترامپ را 

از 4 سال بعدی...

روغن ۳00 هزارتومانی در 
اصفهان؛ شایعه یا واقعیت؟

 
معاون امور بازرگانی ســازمان صمت اســتان 
اصفهان گفت: عدم تامیــن حلب روغن  جامد 
4.۵ و 1۶ کیلویی مشکلاتی را در صنعت روغن 
ایجاد کرد که با حل آنها معضلات فعلی برطرف 

خواهد شد.
چندی است که خبر کمیاب شدن روغن در 
همه کشور پیچیده شده است و سبب نگرانی 
مردم برای تامین این ماده غذایی اصلی شده 
اســت. با خبر کمبود کالایی عده ای دست به 
احتکار و ســودجویی زده و سعی می کنند از 
فرصت به دست آمده استفاده یا به تعبیر بهتر 

سوءاستفاده کنند.
از طرف دیگر ترس مصرف کننده برای تامین 
کالاهای کمیاب و سعی در تامین بیش از نیاز 

برای آینده ای نزدیک علتی دیگر برای...

فرزانه مستاجران
سرمقالــــه
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 کاهش ۵ تا ۱0 درصدی قیمت لپ تاپ و تبلت
 با کاهش نرخ ارز

رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران از کاهش پنج تا 1۰ 
درصدی قیمت تبلت و لپ تاپ در پی کاهش اخیر نرخ 

ارز خبر داد و گفت که مصرف کالاهای آی تی به 
واسطه شیوع کرونا و اهمیت این قبیل کالاها 
در امر آموزش دانش آموزان و دانشجویان و 

دورکاری ۲۰۰ درصد افزایش داشته، اما سقف 
ثبت سفارش همچنان طبق میانگین سال های 

1۳9۷ و 1۳9۸ محاسبه می شود و بنابراین ...

به گزارش شــرکت پالایش 
نفت اصفهان، بابک الماسی نیا، 
رئیس عملیات مخــازن و نقل  و 
انتقال مواد نفتی شــرکت پالایش 
نفت اصفهان در این باره گفت: ایــن بازوها با هدف 
بارگیری محصولاتی همچون لوب کات، آیزوریسایکل، 
وکیوم باتوم )ته  مانــده برج تقطیر در خــأ( و انواع 
حلال های نفتی طراحی و در زمینی به مساحت 1.۵ 
هکتار و با هزینه ای بالغ  بر 4۰ میلیارد تومان احداث 

شده اند.
وی افزود: ایــن بازوها روی 9 ســکوی بارگیری دو 
نازله احداث شــده اند که تعداد ۶ بازو برای بارگیری 

فرآورده های سبک )همچون انواع حلال ها( استفاده 
می شــوند و تعداد 1۲ بازوی دیگر وظیفه بارگیری 
فرآورده های نفتی ســنگین )همچون وکیوم باتوم، 

لوب کات و آیزوریسایکل( را به عهده خواهند داشت.
رئیس عملیات مخــازن و نقل  و انتقــال مواد نفتی 
شرکت پالایش نفت اصفهان ادامه داد: ایجاد خطوط 
انتقال برق، سیســتم های اعــلان و اطفای حریق، 
سیستم های مخابراتی و سیســتم های انتقال دیتا 
)شــامل ایجاد زیرســاخت های حفاری برای عبور 
کابل های برق و فیبرهای نوری تا محل سکوها و...( از 

جمله فعالیت های جانبی این پروژه است.
الماســی نیا تصریح کرد: در این پروژه اتاق کنترل، 

اتاق دیزل ژنراتور برای تولید برق اضطراری سیستم 
آتش نشــانی با تعبیه ۶ مانیتور برای اطفای حریق 
احتمالی، دوش های آتش نشانی به صورت آب و فوم و...، 
تجهیزات دوربین مداربسته به منظور کنترل محوطه، 
سیستم های پیجینگ و سیستم های بستن اضطراری 

واحد نیز طراحی  شده است.
احداث ایستگاه تقلیل فشار گاز طبیعی طرح بهبود 

فرآیند و بهینه سازی پالایشگاه اصفهان
با هدف تأمیــن گاز طبیعی طرح بهبــود فرآیند و 
بهینه سازی پالایشگاه اصفهان، پروژه ایستگاه تقلیل 
 )Gas Reducing Station( فشار گاز طبیعی

این شرکت نیز به صورت EPC ساخته می شود.

ساخت سکوهای بارگیری فرآورده های سبک و سنگین در پالایشگاه اصفهان
شرکت پالایش نفت اصفهان به منظور بارگیری فرآورده های ویژه خود، ۱8 بازوی بارگیری جدید 

ساخته است. شانا
گــــــزارش

گـــزارش

چهره یکی از متخلفان اینترنتی رو شد

ســرکرده گــروه 
متخلف اینترنتی به 

اسم ATC شناسایی شد. 

www.Aitrades. سرکرده گروه متقلب
Exchange . همچنیــن  و   com

Aitrades.com بــا ارائــه کوین تقلبی 
با نام ATC شناســایی و جلوی تخلف آنها 

گرفته شد. 
به گفته یکــی از منابع خبــری آقای ش-ا 
ساکن آمریکا و فعال در رســانه های معاند 
ســالها با نرم افزارهای فیلتر شکن موجود 
در بازار به فعالیت و تخلــف اینترنتی اقدام 
کرده بود. در همین راستا به امت رسانه های 
قدرتمنــد و معتبــر جمهوری اســلامی و 
با پوشــش خبری مناســب در سطح کشور 
نقاب از چهره متخلفان اینترنتی برداشــته 
 شــد و ایــن پــروژه بــا شکســت مواجه 

شد.
 شــگرد اصلی این باند متخلف و تبهکار که 
برون مرزی هم فعالیت داشته با سوء استفاده 
از نام برخی از ارگان اقدام به تخلف می کرده 
است. مشخصاً شــخصی با نام س-ح-ع و با 
سو اســتفاده از نام این ارگان مهم و حیاتی 
کشــور اقدام به سو اســتفاده مالی از مردم 

می کرده است.
 از ســران اصلی و فعال این تیم کلاهبردار 

آقای ع-ن و م-ن است که در کشور قطر به 
سر می برند و آقای م-م که ساکن ترکیه است. 
هم اکنون پیگیری جهت دستگیری سران 
و سر شــاخه های این تیم متخلف بزرگ در 
داخل و خارج از کشور با پیگیری دستگاه های 
قضایی، اجرایی و قدرتمند کشــور در حال 
اجرا است. اکنون این گروه متخلف با ایجاد 
و راه اندازی یک سایت قمار و شرط بندی به 
آدرس www.betvest.net که ترکیبی 

از شرکت های نت ورک، هرمی و قمار جهت 
اخلال در نظام اقتصــادی و خروج کلان ارز 
توسط شخصی که خود را گاد فادر و خودش 
را منتصــب به یکــی از ارگان هــای دولتی 
می نامند راه دیگری را بــرای مکیدن خون 

مردم برگزیده است. 
امید است به زودی شــاهد ناکامی و انهدام 
این ســایت کلاهبردار و انقــراض این باند 

تبهکار باشیم.

اخبار اصفهان
گــــــزارش

اولین پروژه کلان آزادراهی کشور آماده افتتاح شد

عوارض ۱2 هزار تومان آزادراه شرق اصفهان

آزادراه شرق اصفهان 
در حوزه حمل ونقل و 
توزیع کالا در کشور 

و اقتصاد منطقه نقش 
موثری خواهد داشت، 

ضمن این که توسعه 
صنعت گردشگری 
می تواند در منطقه 
نقش خوبی را ایفا 

کند

 معاون وزیر راه و شهرسازی از آماده افتتاح شدن آزادراه کنارگذر شرق اصفهان به عنوان اولین پروژه کلان آزادراهی کشور در سال جهش تولید خبر داد. 
خیرالله خادمی در نشست خبری افتتاح راه آهن خواف-هرات و آزادراه شرق اصفهان )سپاهان( اظهار کرد: در کل کشور در بخش ریلی ۳400 کیلومتر 

خط آهن در دست کار داریم. 8 پروژه ۱۵60 کیلومتر به عنوان جهش تولید محسوب می شوند که پیشرفت فیزیکی بالایی برخوردار است.

وی با اشاره به این که 1۳4۵ 
آزادراه در قالب ۲1 پروژه در 
حال ساخت اســت، افزود: 9 
پروژه آزادراهی به طول ۶۵1 
کیلومتر در اولویت قرار دارد تا 
بتوانیم امســال و سال آینده 
آنها را به بهره برداری برسانیم.

۷۸۰۰ مسیر بزرگراهی در کل کشور در 
در دست اجراست که از این میزان 1۷۶1 
کیلومتر از این پروژه هــای بزرگراهی در 

قالب ۳۲ محور در نظر گرفته شده است.
مجموع سرمایه گذاری برای این پروژه ها 
۲4 هزار میلیارد تومان است، اضافه کرد: 
در بخــش ریلی برای ۸ پــروژه )1۵۳۲( 
چهار هزار و ۷۸۰ میلیــارد تومان اعتبار 
ریالی و ۳۰۰ میلیون اعتبار ارزی در نظر 
گرفته شده است. آزادراه ۸41۳ میلیارد 
تومان اعتبــار دارد و در راه و بزرگراه نیز 
4۲۵4 میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته 

شده است.
مدیرعامل شــرکت ســاخت و توســعه 
زیربناهای حمل ونقــل با بیان این که این 
اعداد با توجه به افزایش نرخ ارز حدود ۵۰ 
درصدافزایش یافته است، گفت: برای اتمام 
این پروژه ها در مجمــوع ۳۵هزار میلیارد 

تومان اعتبار مورد نیاز است.
خادمی با بیان این که پنجشــنبه آینده 
اولین پروژه آزادراهی کلان کشور در سال 
جهش تولید )آزادراه کنارگذر ســپاهان( 
به بهره برداری می رســد، افزود: از محور 
کاشان به اصفهان شروع این مسیر به طول 

۶۳.۶ کیلومتر است.
معــاون وزیر راه و شهرســازی بــا بیان 
این که بازگشت سرمایه برا آتیه صبا این 
آزادراه 1۰ ســاله است،  گفت: با احتساب 
سرمایه گذاری، سرمایه گذار قبلی احتمالا 

دوره بازگشت 1۵ ساله خواهد بود.
سیدعلیرضا عظیمی پور مدیرعامل شرکت 

آتیه صبا نیز در این نشســت اظهار کرد: 
آزادراه شرق اصفهان در حوزه حمل ونقل و 
توزیع کالا در کشور و اقتصاد منطقه نقش 
موثری خواهد داشت، ضمن این که توسعه 
صنعت گردشــگری می تواند در منطقه 

نقش خوبی را ایفا کند.
وی یادآور شد: بر اســاس مصوبه هیئت 
دولت در سال 9۵ با ترکیب مشارکت ۳۰ 
و ۷۰ درصد )صندوق یازنشســتگی( این 
قرارداد با شرایط  BOT امضا شد و تا امروز 
۷۰۰ میلیارد تومان در پروژه هزینه شده 
است که برآورد می شود به 1۰۰۰ میلیارد 

تومان افزایش یابد.

تسنیم
گـــزارش

ISFAHAN
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اصفهان؛ 
حوالی ساعت ۱۸

در پی افزایش بی سابقه 
تعداد مبتلایان و 
فوت شدگان بیماری کووید 
19، با تصویب ستاد ملی 
مبارزه با کرونا از ۲۰ آبان 
مشاغل گروه های ۲،۳،4 
از ساعت 1۸ مشمول 
محدودیت زمانی برای 
فعالیت شدند. این طرح 
همزمان با سراسر کشور در 
اصفهان آغاز شد./ ایسنا

در شهر

سه شنبه| 27 آبان ۱۳99| ۱7 نوامبر 2020 | ۱ ربیع الثانی۱442 | سال سوم| شماره 64۵|  صفحه اول

قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
12,350,00013,250,600قدیم

سکه طرح 
11,842,00012,744,000جدید

6,670,0007,320,000نیم سکه

4,608,0004,958,000ربع سکه

2,611,0002,704,000سکه گرمی

یک مثقال 
5,063,0005,275,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
181,168,9001,218,500 عیار

طلای آب شده 
5,070,0005,290,000نقدی

یک گرم طلای 
241,559,7001,624,700 عیار



اقتصاد استان
02

یکشنبه 11 اسفند 1398  | شمـاره 454

ISFAHAN
N E W S

مهدی کریمی| خبرآنلاین
یادداشـــت

ISFAHAN
N E W S

    

چندی است که خبر کمیاب شدن روغن 
در همه کشور پیچیده شده است و سبب 
نگرانی مردم برای تامین ایــن ماده غذایی 
اصلی شده است. با خبر کمبود کالایی عده ای 
دست به احتکار و سودجویی زده و سعی می کنند از فرصت به 

دست آمده استفاده یا به تعبیر بهتر سوءاستفاده کنند.
از طرف دیگر ترس مصرف کننده برای تامین کالاهای کمیاب و 
سعی در تامین بیش از نیاز برای آینده ای نزدیک علتی دیگر برای 

گرانی و سوءاستفاده احتکارگران می شود.
در خصوص کمبود روغن در فروشــگاه ها چندی پیش معاون 
بازرگانی ســازمان صمت اصفهان در گفت وگویی اظهار داشت: 
حواله های تخصیص بیــش از 2500 تن روغــن برای مصرف 
خانوارهای داخل استان اصفهان صادر شــده است. اسماعیل 
نادری مژده توزیع روغن در فروشــگاه های بزرگ، تعاونی های 
مصرف، تعاونی های فرهنگیان، تعاونی های محلی و واحدهای 

صنفی منتخب بدون افزایش قیمت را داده بود.
این در حالی است که این روزها خبری مبنی بر اینکه روغن جامد 
در مناطقی از اصفهان به شدت کمیاب و برخی فروشگاه ها حلب 
4.5 کیلویی را تا 300 هزار تومان به فروش می رسد در شبکه های 

مجازی دست به دست می شود.
براساس پی گیری های خبرنگار تسنیم در اصفهان معاون امور 
بازرگانی سازمان صمت اســتان اصفهان در این خصوص اظهار 
داشت: در حال حاضر براساس برآوردها درصدد رفع مشکلات 
صنوف تولیدی و صنایع مصرف کننده روغن نباتی هســتیم تا 

روغن مورد نیاز آنها وارد بازار شود.
وی ادامه داد: هم اکنون با صدور حواله های روغن جامد و واریز 
هزینه ها، روغن مورد نیاز صنوف تولیدی و صنایع در حال حمل 
است و امیدواریم در دو تا ســه هفته آینده این حوزه ها بتوانند 
روغن احتیاجی خود را از کارخانه ها تحویــل گرفته و وارد بازار 
شود. اسماعیل نادری درباره اینکه اکثرا خانوارها مصرف روغن 
جامد ندارند، بیان کرد: مصارف روغن نباتی بیشــتر در صنوف 
تولیدی، صنایع، رســتوران ها و شیرینی فروشی ها کاربرد دارد 
که به دلیل عدم تامین حلب روغن هــای 4.5 و 16 کیلویی در 
صنعت روغن مشکلاتی ایجاد شده که با رفع آنها معضلات فعلی 

برطرف خواهد شد.
وی با بیان اینکه در 2 تا 3 هفته گذشــته با کمبود و عدم تامین 
روغن مایع در بازار روبــه رو بودیم، گفت: نمی گویم 100 درصد 
مشــکل توزیع روغن مایع برطرف شده  اما براســاس قول ها و 
صبوری مردم هم اکنون شرایط عرضه روغن در بازار مناسب تر 
شده و روغن سرخ کردنی، پخت و پز در فروشگاه های بزرگ شهر 

اصفهان موجود است.
معاون امور بازرگانی سازمان صمت استان اصفهان در پاسخ به 
اینکه در شرایط فعلی آیا کارخانه های تولیدی روغن مورد نیاز بازار 
را تامین می کنند، اظهار داشت: کارخانه ها هم ظرفیتی دارند که 

براساس تولیدات آنها روغن مایع مورد نیاز بازار تامین می شود.
وی درباره نحوه توزیع روغن جامد در بازار، بیان کرد: مسیر عرضه 
روغن نباتی به دلیل اســتفاده صنوف تولیدی و صنایع با روغن 
مایع بســیار متفاوت است چرا که بیشــتر از طریق اتحادیه ها، 

کارخانه هــای تولید و انجمــن تولیدکننــدگان روغن صورت 
می گیرد.

نادری در پاسخ به اینکه آیا افزایش تقاضای صنوف تولید و صنایع 
دلیل کمیابی روغن جامد در بازار اســت یا مباحث احتکار کالا، 
آشفتگی هایی را درپی داشته است افزود: موضوع احتکار اقلام را 
منتفی نمی دانیم چرا که با کسری کالایی در بازار یکسری از افراد 
سودجو و ســوداگر با بهره مندی از شرایط در صدد سوءاستفاده 
هستند تا سودهای بیشتر و خارج از قاعده کسب کنند که چنین 

وضعیتی در بازار ایجاد می  شود.
وی ادامه داد: در هفته های گذشــته در توزیع روغــن در بازار 
کمبودهای داشتیم اما با اقداماتی در گمرکات و افزایش ترخیص 
سریع کالاها، مشــکلات تا حدودی کاهش یافته و کارخانه ها با 

تحویل مواد اولیه، روغن مورد نیاز را تولید و روانه بازار می کنند.
معاون امور بازرگانی ســازمان صمت استان اصفهان در پرسش 
به ســوالی که چرا روغن جامد 4.5 کیلویی در بــازار با قیمت 
300 هزار تومان برای مصرف کننده عرضه می شود، بیان کرد: با 
نابسامانی توازن عرضه و تقاضا و افزایش تقاضاها به طور طبیعی 
برای قیمت ها فراز و نشیب هایی ایجاد می شــود اما اکنون این 
قیمت گذاری روغن نباتی به هیــچ  وجه قابل قبول و مورد تایید 
نیســت. وی افزود: از مردم درخواســت داریم که از خریدهای 
هیجانی بپرهیزند و به میزان نیاز کالاهای خود را تامین کنند و 
در صورت مشاهده هر گونه تخلف و گرانی با 124 تماس بگیرند 
و به رسیدگی و بررسی تخلفات توسط بازرسان سازمان اطمینان 

داشته باشند.

روغن ۳۰۰ هزارتومانی در اصفهان؛ شایعه یا واقعیت؟

معاون امور بازرگانی سازمان صمت استان اصفهان گفت: عدم تامین حلب روغن  جامد ۴.۵ و ۱۶ کیلویی مشکلاتی را در صنعت روغن ایجاد کرد  
که با حل آنها معضلات فعلی برطرف خواهد شد. تسنیم

خـــبــــر

ادامه از صفحه یک
...  ریاســت جمهــوری محروم 
کرده اســت. البته در بسیاری از 
کشــورهای دیگر نیز اگر اکنون 
انتخابات ریاست جمهوری بود، 
رییس جمهور حاضر به دلیل عدم 
توانایی در کنتــرل بیماری کرونا 
دیگر شانسی برای انتخاب شدن 

نداشت.
بعــد از اینکــه کرونــا در همه 
جهان نفوذ کــرد و دولت ها دیگر 
نتوانســتند آن را کتمــان کنند 
نوبت رسید به درمان آن. دولت ها 
یکی پس از دیگری اعلام کردند 
داروهایی برای درمان و کنترل این 
بیماری یافته اند و دیگر می توانند 
کویید 19 را شکست دهند اما باز 
هم تعداد فوتی ها بود که مشخص 
کرد دارویی خاصی در دسترس 
نیســت و تنهــا مراقبــت های 
بهداشــتی برای پیشگیری است 

که می تواند به مردم کمک کند. 
البته کشورهایی هم که توانستند 
در بیمارستان ها امکانات مکفی 
برای نگه داری از بیماران کرونایی 
را فراهم کنند ، اندکی از آمار فوت 
شــدگان این بیماری منحوس 
کاستند اما بسیاری از کشور های 
دیگر حتی نتوانستند تخت خالی 
برای همه بیمارا ن فراهم کنند و 
بیمار مجبور بود در خانه نگه داری 
شــود. همین امر موجب افزایش 

بیشتر تعداد بیمارا ن شده است.
اما بعــد از ایــن دو مرحله حالا 
نوبت به آن رســیده که دولت ها 
یکی پس از دیگــری اعلام کنند 
به واکسن کرونا دست یافته اند. 
در ابتدا روسیه اعلام کرد واکسن 
این بیماری را یافتــه و بعد از آن 
کشورهای چون چین و انگلستان 
و آلمــان و حالا کــه اعلام یک 
شــرکت آمریکایی برای دست 
یابی به واکسن کویید 19 موجی 
از خوشحالی را در بین مردم جهان 
پدیدار کرده است. هفته گذشته 
شرکت داروســازی فایزر اعلام 
کرد که واکســن کرونای ساخت 
این شــرکت با همکاری شرکت 
بایونتک در مقابله با ویروس کرونا 
90 درصد موثر است. و حالا مدیر 
اجرایی شرکت آلمانی »بایونتک« 
ادعا می کند که واکســن کرونای 
ساخت این شــرکت با همکاری 
شرکت آمریکایی »فایزر« ویروس 
کووید19 را نابوده کرده و به این 

همه گیری پایان می دهد.
ایران نیز در چند روز گذشته خبر 
از یک واکسن ضد کرونای ساخت 
داخل داده است. رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی ایران با اشاره اینکه 
یکی از واکســن های ایرانی کرونا 
موفق به دریافت کد اخلاق شده 
اســت، گفته در حــال حاضر در 
دانشگاه علوم پزشکی ایران با یکی 
از شرکت هایی که در حال ساخت 
واکسن هستند، قرارداد داریم تا 
فاز انسانی واکسن توسط ما انجام 
شود ؛ البته درحال حاضر مجوزی 
برای آغاز مطالعات انســانی اخذ 
نشده است اما کد اخلاقی برای این 

واکسن دریافت شده است.
اما به دلیل اینکه  این بیماری هنوز 
ابعاد ناشناخته ای دارد، پیش بینی 
میزان اثرگذاری واکســن خیلی 
ســخت اســت؛ چون ویروس را 
خیلی خوب نمی شناســیم و با 
جهش هایی که یافته است قضاوت 

در مورد آن راحت نیست.
آنچه مسلم است این است که در 
حال حاضر مردم نباید فراموش 
کنند فعلا بهترین واکسن موجود 
علیه کرونا، اســتفاده از ماسک، 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و 
رعایت بهداشت فردی است. و این 
مهم در سراسر دنیا اجرا می شود ، 
حتی در کشورهایی که به واکسن 

کرونا دست یافته اند.

اقتصاد استان
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۶۰ درصد از مشاغل آسیب دیده از کرونا تسهیلات دریافت کرده اند
معاون برنامه ریزی و توسعه فرمانداری کاشان گفت: بانک های عامل در خصوص حمایت از مشاغل آسیب 
دیده از شیوع کرونا تاکنون به ۸30 نفر از صاحبان مشاغل در 14 رسته شغلی تسهیلاتی به ارزش 300 

میلیارد ریال پرداخت کرده اند که60 درصد از متقاضیان هستند.
مسعود خاندایی در کمیته دولت و شهروند الکترونیک شهرستان کاشان، اظهار کرد: در خصوص حمایت از 

مشاغل آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا، 15 بانک مسئول پرداخت تسهیلات هستند که در این باره یک 
هزار و 3۷1 نفر در سامانه کارا ثبت نام کردند.

وی با اشاره به اهمیت توسعه دولت الکترونیک افزود: استقرار دولت الکترونیک، لازمه پیشرفت و تحول اداری در نظام 
ارائه خدمت اداری به شهروندان در شهرستان کاشان است.

معاون برنامه ریزی و توسعه فرمانداری کاشان، تاکید کرد: مدیران دستگاه های اداری باید پیش نیازهای دولت الکترونیک را فراهم کرده و تمام 
خدمات قابل ارائه خود را برای اجرایی شدن و برنامه ریزی پس از اعلام به فرمانداری، با قید فوریت به اجرا درآورند.

خاندایی اظهار کرد: در شرایط قرمز شیوع کرونا، زیرساخت و همچنین خدماتی که به توسعه دولت الکترونیک بتواند کمک کند و برای رفاه مردم 
مفید باشد باید مورد استفاده دستگاه های دولتی و عمومی قرار گیرد.

سامانه الکترونیکی برگزاری انتخابات در اصفهان رونمایی شد
 سامانه الکترونیکی برگزاری انتخابات )سابا( برای اولین بار در کشو در استان اصفهان رونمایی شد.

سرپرست مخابرات منطقه اصفهان در آیین رونمایی از سامانه الکترونیکی انتخابات گفت:این سامانه توسط 
شرکت مخابرات منطقه اصفهان طراحی شده است  و قابلیت برگزاری الکترونیکی کلیه انتخابات را دارد و 

در هفته های گذشته در یک انتخابات بکار گرفته شد و مورد تایید قرار گرفت.
ناصر مشایخی با بیان اینکه طراحی و ساخت این سامانه در مدت 6 ماه در اصفهان انجام گرفت، افزود: کاربران 

می توانند با استفاده از اپلیکیشن ها و سایت های الکترونیکی وارد این سامانه شوند و  مراحل احراز هویت، رای 
گیری و در نهایت اعلام نتایج به راحتی با حفظ محرمانگی انجام خواهد شد.

وی ادامه داد: محدودیتی برای استفاده همزمان کاربران از این سامانه وجود ندارد و امکان برگزاری انتخابات در هر سطحی 
وجود دارد.  سرپرست مخابرات منطقه اصفهان اضافه کرد: سامانه الکترونیکی انتخابات در یک مرحله برگزاری انتخابات که با همکاری 

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان انجام شد و مورد تایید قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: هر کدام از اصناف با توجه به شیوع کرونا و شرایط حاکم بر جامعه به راحتی می توانند از این سامانه برای برگزاری انتخابات 

خود استفاده کنند.

فرزانه مستاجران
سرمقالـــــه
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 شهردار نانجینگ 
از غرفه اصفهان 

دیدار داشت و گفت 
و گوهایی صورت 

گرفت تا تفاهمنامه 
همکاری فرهنگی میان 
شهرداری های دو شهر 

اصفهان و نانجینگ 
منعقد شود

به گزارش اداره ارتباطات 
رســانه ای شــهرداری 
اصفهان، مرتضی رشیدی 
با اشاره به اینکه نمایشگاه 
بین المللــی CIIE که 
بزرگتریــن نمایشــگاه 
چند منظوره آســیا است 
از پنجم نوامبر )15 تــا 20 آبانماه( در 
شهر شــانگهای چین برگزار شد، اظهار 
کرد: مدیریت شهری اصفهان برای انجام 
رســالت معرفی شــهر اصفهان و رونق 
بخشیدن به فرهنگ، تصمیم گرفت در 

این نمایشگاه شرکت کند. 
وی ادامــه داد: بــرای حضــور در این 
نمایشــگاه با ایرانیان مقیم شــانگهای 
و فعالان فرهنگی رایزنی شــد و بدون 
حضور حتــی یــک نفــر از مجموعه 
شــهرداری در چیــن بــرای اولین بار 
در بزرگترین نمایشــگاه چندمنظوره 
آسیا شــرکت کردیم و به معرفی آثار، 

صنایع دســتی و فرهنگ شهر اصفهان 
پرداختیم. 

معــاون اجتماعی ســازمان فرهنگی، 
اجتماعی ورزشی شــهرداری اصفهان 
تصریح کــرد: مجموعــه کتابچه هایی 
به منظور معرفی صنایع دســتی و هنر 
اصفهان آماده و بــه زبان چینی ترجمه 
شــده و در اختیار بازدیدکنندگان قرار 
گرفت؛ معرفی شــهر، تاریــخ و هویت 
شــهر اصفهان و رونق اقتصاد فرهنگ 
هدف ما از شرکت در این نمایشگاه بود 
که بــا بازدیدهایی که صــورت گرفته 

روزهایی بهتر از قبل در حوزه ارتباطات 
 فرهنگی با چند شــهر چین را خواهیم

 داشت.   
وی با بیان اینکه تهیه گزارش اختصاصی 
شــبکه ملی چین از غرفــه اصفهان در 
نمایشگاه که زمان یک ســاعته به این 
موضــوع اختصاص داده شــد از جمله 
برنامه های این نمایشــگاه بود، گفت: 
همچنین تمبر یادبود اصفهان به دست 
کاردار فرهنگــی ایران در شــانگهای 
رونمایی شــد که یکی از اتفاقات مهم 

نمایشگاه بین المللی CIIE بود.

رشــیدی افــزود: همچنین شــهردار 
نانجینگ از غرفه اصفهان دیدار داشت 
و گفــت و گوهایــی صــورت گرفت تا 
تفاهمنامــه همــکاری فرهنگی میان 
شــهرداری هــای دو شــهر اصفهان و 
نانجینگ منعقد شــود؛ همچنین مقرر 
شد موزه دائم در این شهر به معرفی آثار 
فرهنگی و تاریخــی اصفهان اختصاص 

داده شود. 
وی گفت: رابطــان فرهنگی ما در چین 
در حال رایزنی و تنظیم این تفاهم نامه و 

انعقاد آن تا 15 روز دیگر هستند.  

مروری برحضور اصفهان دربزرگترین نمایشگاه چند منظوره آسیا ؛  

فرش قرمز »CIIE« پیش پای نصف جهان
معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهان گفت: به دلیل شیوع بیماری کرونا، مدیریت شهری 
اصفهان امسال برای حضور در نمایشگاه بین المللی CIIE که 
بزرگترین نمایشــگاه چند منظوره آسیا است از توان رایزنان 

فرهنگی اصفهان در چین استفاده کرد. 

      مدیریت شهری اصفهان برای انجام رسالت معرفی شهر اصفهان و رونق بخشیدن به فرهنگ، تصمیم گرفت در این نمایشگاه شرکت کند

اخبار اصفهان
گـــزارش

ISFAHAN
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 رشد ۶ درصدی تولید فولاد خام
 در فولاد مبارکه

در هفت ماهه نخست سال جاری، به طورکلی 
میزان تولید فولاد خام در گروه فولاد مبارکه 
به میزان ۵ میلیون و 8۱۶ هزار تن بوده که 
این مقدار نسبت به مدت مشابه 98 حدود ۶ درصد رشد داشته 

است.

به گزارش روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه اصفهان، عباس اکبری 
محمدی مبارکه اظهار کرد: در سال جهش تولید که اقتدار کشور به تولید 
و رونق هرچه بیشتر اقتصادی گره زده شد، تحریم ها، شیوع ویروس کرونا 
و محدودیت های موجود در تأمین کنســانتره و مواد معدنی موردنیاز، 
هیچ کدام نتوانست در عزم راسخ پولادمردان فولاد مبارکه و فرایند تولید 
این شــرکت خللی ایجاد کند تاجایی که با 6 درصد رشد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل در هفت ماه اول سال جاری، 44 درصد فولاد خام کشور در 
گروه فولاد مبارکه تولید شد. سرپرست معاونت بهره برداری فولاد میزان 
تولید فولاد خام فولادسازان بزرگ کشور در بازۀ زمانی یادشده را 13.1 
میلیون تن اعلام و تصریح کرد: به طورکلی میــزان تولید در گروه فولاد 
مبارکه )فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و مجتمع فولاد سبا( در ۷ ماه اول 
سال جاری به میزان 5 میلیون و ۸16 هزار تن بوده که این مقدار نسبت 
به مدت مشابه سال 9۸ )5 میلیون و 494 هزار تن( حدود 6 درصد رشد 
داشته است. وی با تأکید بر اینکه چنانچه در تأمین مواد اولیه و مصرف برق 
)پیک تابستان( با محدودیت مواجه نبودیم به طور قطع رشد تولید بیشتری 
به ثبت می رسید، گفت: در شرکت های فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و 
مجتمع فولاد سبا در ۷ ماه اول سال 99 به ترتیب 4 میلیون و 20۸ هزار تن، 

۸20 هزار تن و ۷۸9 هزار تن فولاد تولید شده است.
اکبری محمدی در بخش پایانی سخنان خود ضمن قدردانی از عملکرد 
درخشــان هم کارکنان و مدیران شرکت در ســال جهش تولید، اظهار 
امیدواری کرد: با رعایت کامل دستورالعمل های ایمنی در خطوط تولید و 
شیوه نامه های بهداشتی مقابله با بیماری کرونا در پایان سال شاهد تحقق 

اهداف تولید شرکت و زیرمجموعه های گروه فولاد مبارکه باشیم.

 افزایش ۱۵ درصدی تولید کود کمپوست 
در اصفهان

معاون فنی و پردازش ســازمان مدیریت پسماند شــهرداری اصفهان 
از افزایش میزان تولید کود کمپوســت شــهری در شش ماهه نخست 

سال جاری خبر داد.
مجید قاسمی  اظهار کرد: کود کمپوست از مواد آلی موجود در پسماند 
شهری به دست می آید و به عنوان محصول اصلی کارخانه کود آلی که به 
صورت هوازی و در یک بازه زمانی چهار ماهه با پردازش و انجام عملیات های 
گوناگون روی پسماند تر تولید می شود، در نهایت استانداردهای لازم را 

کسب کرده و به مجموعه های مصرف کننده و شهروندان عرضه می شود.
وی با اشاره به مزایای تولید کود کمپوســت به عنوان محصول پردازش 
پسماند تر، تصریح کرد: فرآیند تبدیل پسماند تر به کود آلی علاوه بر کمک 
به حفظ محیط زیست، جلوگیری از نفوذ شیرابه مواد آلی موجود در پسماند 
شهری به خاک و پیشــگیری از تخریب خاک و آلودگی آب، می تواند به 

عنوان یک محصول پایدار منجر به تولید ارزش افزوده شود.

فــولاد

خـــبــــر

عکس ارائه شده مربوط به نصب نخستین انشعاب آب سازمان آب و فاضلاب 
اصفهان در تاریخ چهارم آبان سال ۱3۴۵ برای منزل ایرج وکیل زاده در خیابان 

سیدعلیخان است.

اصفهان
قدیم

مشکلات و پیشنهادات

حرف دل مردم را از اخبار اصفهان بشنوید

 شما  می توانید مشکلات خود را
 با ما  ومسئولین درمیان بگذارید

   639-دولت اگــه واقعا دلش به حال کار درمان می ســوخت شــدت 
محدودیت ها رو بیشتر می کرد، حالا که مردم به  خودشون رحم نمی کنند به 

خاطر پزشکان وپرستاران هم که شده باید محدودیت ها بیشتر بشه.
   640- کســانی که مرتب اعلام می کنند باید محدودیت ها بیشتر بشه 
حتما استخدام دولت هستند که نفسشــون از جای گرم بلند می شه، اگه 
محدودیت ها ادامه پیدا کنه ما مشاغل آزاد از کجا بیاریم کرایه خونه وقسط 

وام پرداخت کنیم؟
   641- چند روز پیش 4 تا گوجه پلاسیده خریدم 10 هزار تومان، معلوم 
نیست این همه اتحادیه، بازرس و مسئول تو این کشور چیکار می کنند، واقعا 

چیکار می کنند؟
   642- اگر صدا وســیمای کشور خودمون راســت همه چیز رو به مردم 
می گفت مردم برای یافتن حقیقت اخبار به شبکه های بیگانه پناه نمی بردن، 

چون اونا از هر 10 تا اخبارشون ۸ تاش دورغه.
   643- من یکسال بود لباس نخریده بودم تا اینکه چند روز پیش رفتم برای 
خرید لباس زمستانی، واقعا چه اتفاقی تو این کشور افتاده؟ از سال پیش تا الان 

این همه افزایش قیمت باور کردنی نیست. 

صدای شمـــــا

۳۰۰۰48۳۰2۰

۳22745۰۰

نصب نخستین انشعاب آب اصفهان در سال 1۳45 
نخستین انشعاب آب در شهر اصفهان در سال ۱3۴۵ نصب گردید. تصویر 
نصب این انشعاب را احمد نعیمی، نخستین کارمند سازمان آب و فاضلاب 
اصفهان، با حضور در دفتر گنجینه و مرکز اسناد شرکت، به موزه آبفای استان 
اصفهان اهدا کرد. این عکس مربوط به نصب نخستین انشعاب آب سازمان آب و فاضلاب اصفهان در 
تاریخ چهارم آبان سال ۱3۴۵ برای منزل ایرج وکیل زاده در خیابان سیدعلیخان است. در این تصویر 
ابراهیم پارسا استاندار وقت اصفهان به همراه مهندس سید امیر سعید موسوی حجازی؛ نخستین 
مدیرعامل سازمان/ شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان و جمعی از کارکنان سازمان، مقامات استان 
و خبرنگاران دیده می شوند. نعیمی هنگام اهدای این عکس گفت: من و مرحوم منوچهر منوچهری 
نخستین افرادی هستیم که پس از مصاحبه و گزینش از طرف مهندس حجازی در تیرماه سال ۱3۴۵ 
به استخدام سازمان آب و فاضلاب اصفهان درآمدیم. وی گفت: ما دو نفر که فارغ التحصیل مقطع 
کاردانی رشته آب از دانشکده پلی تکنیک دانشگاه تهران بودیم به مهندس حجازی که تازه به 
اصفهان آمده و هنوز در هتل اقامت داشت، مراجعه و پس از انجام مصاحبه قرار شد، یک عدد متر و 
مقداری لوازم التحریر خریداری کرده و کار خود را آغاز کنیم. نعیمی افزود: ساعت ۶ صبح روز بعد، 
مدیرعامل سازمان آبفا، رو به روی هتل ایران تور واقع در ابتدای خیابان عباس آباد منتظر ما بود و از 
همان مکان، سه نفری کار نقشه برداری از خیابان های شهر اصفهان را آغاز کردیم. نخستین کارمند 
سازمان آب و فاضلاب اصفهان در ادامه خاطراتی از اجاره نخستین مکان اداری سازمان، نخستین 
کارکنان سازمان، نخستین لوله گذاری ها در سطح شهر، نصب نخستین انشعاب آب و … ذکر کرد که 
در آینده توسط گنجینه و مرکز اسناد شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تدوین و منتشر می شود.

اخبار اصفهان
یادداشــت

اخبار اصفهان
خـــبــــر



بازار کار

جهت درج آگهی های 
استخدامی خود در 
 روزنامه اخبار اصفهان

  با شماره
32274500 

 تماس حاصل فرمایید 

بازار کـار
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دیابت یکی از شــایع ترین 
بیماری های متابولیک است 
که به علت کمبــود یا نبود 
انسولین یا اشکال در کارکرد 
آن ایجاد می شود که هر سه 
نوع دیابت  یک با عامل توقف 
تولید انسولین، نوع ۲ با عامل 
مقاومت نسبت به انسولین و دیابت حاملگی 
خطرناک بوده و مشکلات اساسی را برای 

بیمار و اطرافیان در پی دارد.
دیابت نوع یک حــدود ۱۵ درصد بیماران 
مبتلا به دیابت را شامل می شود و این امر 
سبب تخریب سلول های بتای لوزالمعده و 
توقف تولید انســولین نیز شده که این نوع 

بیشتر در کودکان و نوجوانان رخ می دهد.
دیابت نوع ۲ نیز نوعی از این بیماری است که 
بیش از ۸۵ درصد بیماران را در بر می گیرد 
و اغلب مبتلایان به این نــوع، چاق بوده یا 
اضافه وزن داشته و در کنار آن،  فعالیت بدنی 

اندکی را در طول روز تجربه کرده اند.
دیابت بارداری نیز نوعی از دیابت است که 
اولین بار در یک خانم باردار پدیدار می شود؛ 
در دوران بارداری قند خون بالا برای جنین 
و مادر مضر است ولی با شناسایی و کنترل 
مناســب دیابت بارداری می تــوان از بروز 

عوارض آن جلوگیری کرد.
البته در ســال های اخیر، اقدامات بســیار 
موثری در راســتای پیشــگیری و کنترل 
این بیمــاری در ایــران انجام شــده که 
آذربایجان غربی نیز در برخی از آنها پیشتاز 
بوده است ولی آگاهی از روش ها، خودداری 
از تداوم فاکتورهای پیش بیماری دیابت و 
همچنین خودمراقبتی از جمله مهمترین 
راه های پیشگیری و کنترل دیابت به شمار 

می رود.
با شیوع ویروس کرونا، همه افراد مبتلا به 
دیابت، دچار هراس بیشتر نسبت به بیماری 
خود شــدند؛ از یک طرف این بیماران در 
مراجعه به پزشک و ویزیت های مستمر خود 
کوتاهی کردند که همین امر از دلایل صعود 
بیشتر بیماری بود، از طرف دیگر هم با توجه 
به انتشــار اخباری در خصوص اثرگذاری 
بیشتر کرونا بر بیماران دیابتی و مرگ و میر 
بیشتر در این بخش، اضطراب خاصی در این 
افراد، ایجاد شد که خود موجب افزایش قند 

خون این افراد می شود.
البته مشکل دیگری نیز در این بین وجود 
داشت که ناشی از کمبود مقطعی انسولین 
در داروخانه ها بود که استرس این افراد را 
دوچندان کرد؛ هرچند این مشکل پس از 

مقطعی کوتاه حل شد.
کنترل مستمر و رعایت پروتکل ها، 

کلید پیشگیری از کرونا در دیابتی ها
دکتر علی افشانی از پزشکان ارومیه ای در 
این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: افرادی 
که به بیماری دیابت مبتلا هســتند باید با 
توجه به ویروس کرونا کنترل فشــار و قند 

خود را داشته باشند.
وی افزود: افراد مبتلا به دیابت اگر کنترل 
مناسب قند و یا فشــار نداشته باشند، هم 
احتمال ابتلا به کرونا و هم شدت این بیماری 

در آن ها افزایش می یابد.
وی بیان کرد: بیمــاران دیابتی باید اصول 
ایمنی را رعایت کنند؛ فاصله کافی با افراد 
بیمار یا ناقل داشته باشند که معادل یک و 
نیم تا دو متر باشد و هنگام خروج از منزل 
استفاده از دســتکش مهم تر از استفاده از 
ماسک اســت و حواس خود را جمع کنند 
تا دست آلوده را به ناحیه T Zone که شامل 
چشم ها، بینی و دهان است، نزنند و در این 
شــرایط بحرانی تمامی افراد باید اصولی 
مشابه هم را رعایت کنند و از آن غافل نشوند.

دکتر افشــانی اظهار کرد: جهت افزایش 
سیستم ایمنی باید خواب و تغذیه مناسب 
داشته باشند؛ تمامی افراد به خصوص افراد 
دیابتی باید مصرف کربوهیدرات به ویژه شکر 
را محدود کنند؛ چرا که افزایش مصرف آن ها 

باعث ضعف سیستم ایمنی می شود.
این پزشک ارومیه ای به موضوع استرس هم 
پرداخت و گفت: استرس باید کاهش یابد به 
علت اینکه با افزایش کورتیزول سطح ایمنی 
کاهش می یابد و افراد در معرض خطر بیشتر 

ابتلا به بیماری قرار می گیرند.
پیشگیری اصل اساسی در بیماران 

دیابتی
کارشناس گروه پیشگیری و کنترل بیماری 
های غیر واگیر دانشــگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشــتی درمانــی آذربایجان 
غربی هم در این باره با صحه گذاشــتن اثر 

کرونا بر شــدت بیماری،  گفت: با توجه به 
اپیدمیکووید ۱۹، پیشگیری از دیابت بیش 

از پیش اهمیت دارد.
مریم گل میرزایی افزود: مبتلایان به دیابت 
در صورت ابتلا به ویروس کووید ۱۹ بیشتر 
در معرض خطر عوارض شــدید بیماری 
هستند که این امر حساسیت بیشتر موضوع 

را می رساند.
وی، درباره مهمتریــن اقدامات احتیاطی 
بیماران مبتلا به دیابت در مقابل کووید ۱۹ 
بیان کرد: شستن منظم و کامل دست ها، 
خودداری از لمس صورت خود با دست های 
کثیف، ضدعفونی اشیا و سطوحی که اغلب 
لمس می شــوند، اســتفاده نکردن از غذا، 
عینک و حوله مشترک، پوشاندن دهان و 
بینی حین سرفه یا عطسه با قسمتی از بازو، 
اجتناب از تماس با افراد دارای علائم بیماری 

تنفسی و ماندن در خانه این موارد را شامل 
می شود.

وی تاکید کــرد: دیابت یک بیماری جدی 
و طولانی مدت اســت و زمانی رخ می دهد 
که بدن نمی تواند انسولین تولید کند و یا 
نمی تواند به طور مؤثر از آن استفاده کند و 

باید ریشه آن شناخته شود.
وی اضافه کرد: آمــوزش، خودمراقبتی و 
پیروی از شیوه زندگی ســالم و استفاده از 
دارو در کنترل بیماری دیابت بســیار مؤثر 
است و پایش منظم عوامل خطر و مداخله 
زودهنگام منجر به کاهش موارد بستری و 

بهبود نتایج بالینی بیماری می شود.
کارشناس گروه پیشگیری و کنترل بیماری 
های غیر واگیر دانشــگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی آذربایجان غربی با 
اشاره به اینکه امسال به علت فداکاری بسیار 

زیاد کادر درمان، شعار روز جهانی دیابت، 
"پرستاران در دنیای دیابت تغییر را ایجاد 
می کنند" انتخاب شده اســت، بیان کرد: 
پرستاران به عنوان یک عضو بسیار ارزشمند 
جامعه، کارهای برجسته ای را برای حمایت از 
افرادی انجام می دهند که با طیف وسیعی از 
مشکلات سلامتی زندگی می کنند؛ افرادی 
که با دیابت زندگی می کنند یا در معرض 
خطر ابتلا به آن قرار دارند، به حمایت آن ها 

نیز نیاز دارند.
گل میرزایی گفت: پرستاران نقش کلیدی 
در تشــخیص دیابــت بــرای اطمینان از 
درمان ســریع، ارائه آموزش و پشــتیبانی 
روان شــناختی برای افراد مبتلا به دیابت 
برای جلوگیری از بروز عــوارض، مقابله با 
عوامل خطر دیابت نوع ۲ برای جلوگیری 

از بیماری دارند.

کرونا؛ مصیبتی مضاعف برای بیماران دیابتی
 بیماری دیابت همواره از بیماری های مزمن خطرناک در دنیا بوده و همه 

ساله موجب قطع عضو و حتی فوت تعداد زیادی از مردم شده که طی 

ماه های اخیر، با شیوع ویروس کرونا مشکلات این بیماران نیز بیشتر 

شده است.

 افراد مبتلا به 
دیابت اگر کنترل 

مناسب قند و یا 
فشار نداشته باشند، 

هم احتمال ابتلا به 
کرونا و هم شدت 

این بیماری در آن ها 
افزایش می یابد.

ایسنا
گزارش

ISFAHAN
N E W S

استخدام کارمند دفتری با حقوق ثابت و 
بیمه و مزایا در اصفهان

واتساپ 0۹۱344۸۲74۸

استخدام مونتاژ کار الکترونیک خانم 
در شرکت روشنایی رسام در اصفهان

تلگرام 0۹30004447۱

استخدام کارشناس فروش در شرکت 
همراه تجارت مهام در اصفهان

تلفن 0۲۱۲۸4۲47۵7

استخدام کارگر ساده با حقوق و 
مزایا در یک کارخانه تولید کفش در 

اصفهان
تلفن 03۱3۵7۲0۱۲3

استخدام کارشناس فروش با حقوق 
عالی در شرکت بازرگانی تجهیزات 

پزشکی در اصفهان
موبایل 0۹36۸067077

وزیر بهداشت عنوان کرد؛

 اقدام برای بیمار یابی گسترده و درمان سرپایی
 بیماران کرونایی

وزیر بهداشت با اشاره به اعمال محدودیت های جدید کرونایی، گفت: اولین گام ما باید 
کاهش بار بیمارستان ها باشد.

 سعید نمکی وزیر بهداشت اظهار کرد: ما در اعمال محدودیت قصد مزاحمت برای کسی 
و تعطیلی کسب و کار ها را نداریم اما معتقدیم تطویل حضور این بیماری، مهلک ترین 
آفت برای اقتصاد، مسائل سیاسی، اجتماعی کشور اســت اما مع الوصف ما جزء اولین 
کشورهایی بودیم که توانســتیم پروتکل هایی را تدوین کنیم که اقتصاد کشور در کنار 
مدیریت بیماری کمترین آسیب را ببیند. اکنون هم در هر شرایطی، تامین خدمات برای 

مردم تعطیل نمی شود.

وی خطاب به فرمانداران، بخشداران و روسای شبکه بهداشت سراسر کشور تاکید کرد: 
ما باید بهینه ترین زمان محدودیت ها را اعمال کنیم و بهترین جایزه برای مدیرانی که 
در این عرصه خوب کار کنند، این است که وضعیت حوزه استحفاظی این مدیران از قرمز 

به نارنجی، از نارنجی به زرد و از زرد به سفید تبدیل شود. 
نمکی افزود: ما این تجربه را در مرحله نخست کنترل بیماری داشتیم و همه عوامل در 
کشــور اثبات کردند که در کمتر از دو ماه چه اتفاق بزرگی به عنوان یک نشــانه از این 

همدلی و وفاق رقم خورد.
وزیر بهداشت خاطر نشان کرد: امروز هم به لطف خداوند با همدلی و وفاق و رهنمودهایی 
که مقام معظم رهبری فرمودند و تشــکیل یک ساختار جدید این کار را بهتر از گذشته 

به پیش خواهیم برد.
وی اظهار داشت: اولین گام ما باید کاهش بار بیمارستان ها باشد که این مهیا نخواهد شد 
مگر اینکه با تشدید فاصله گذاری، اعمال پروتکل های گسترده تر ، آموزش همگانی و از 

همه مهم تر بیمار یابی گسترده و درمان سرپایی 
برای کاهش بار بیمارستان ها اقدام کنیم.

نمکی تصریح کرد: انتظار ما این اســت که در 
یک زمــان یکماهه بتوانیم بــا کاهش موارد 
بســتری فرصت بیشــتری را برای همکاران 
نظام سلامت فراهم کنیم تا بتوانند به بیماران 

بستری بهتر برســند و بعد از آن بتوانیم به یک 
شرایط عادی برگردیم.

وزیر بهداشت افزود: در روند این مبارزه، کلانشهرها و 
حاشیه شهرها از اهمیت ویژه ای برخوردارند. حاشیه شهرها 

یکی از نقاط مهم و آسیب پذیر ما است که با ۱۲ میلیون جمعیت باید در ساختار 
ارائه خدمات به شکل ویژه ای نسبت به آن نگاه کنیم و اگر نیاز باشد با کمک همدیگر 

زیرساخت های موقت قرنطینه و بیمه ای برای آنها ایجاد شود.

استخدام مدیر فروش،کارمند فروش 
و بازاریابی درزرین لبنیات تاراز 

موبایل 0۹3736۱۸۹47

استخدام انباردار آقا در نمایندگی 
انحصاری شرکت گیتی پسند 

تلفن 03۱3۲303۱7۱

استخدام کارشناس برنامه نویس وب و 
کارشناس پشتیبانی نرم افزار

تلفن 03۱36637۱۱3

حســن 
روحانی رئیس جمهور اعلام کــرد تعطیلی های 

فراگیر برای کنترل پیک کنونی کرونا در نظر گرفته شــده کــه از اول آذرماه اجرایی 
می شود. سخنگوی دولت هم توضیحاتی درباره این تعطیلی ها داد.

یکی از موارد مطرح شــده در محدودیت های جدید، تعطیلی کامل مشاغل گروه های 
۲، 3 و 4 در برخی شهرها و ادامه کار ادارات با یک سوم کارمندان بود. دکتر مینو محرز 
متخصص بیماری های عفونی و عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا در پاسخ 
به این سوال همشهری آنلاین که ســر کار رفتن کارمندان و تعطیلی کامل مشاغل در 
محدودیت های جدید برای مهار کرونا آیا با هم تناقض نــدارد، گفت: در ایران همه که 
امکان آنلاین کار کردن را ندارند و نمی توان کارها را خواباند. در کشــورهای دیگر که 

امکانات دارند، مدت هاســت کارمندها از راه دور کار می کنند. ولی ادارات 
دولتی و بانک ها که یک ســری مراجعه کننده دارند، همه شان نمی توانند از 

راه دور کار کنند. 
محرز در واکنش به اظهارات ســخنگوی ستاد ملی کرونا گفته »طرح جدید 
تدوین شده برای مبارزه با کرونا تضمین شده و نجات دهنده جان مردم است« 
گفت: محدودیت به این شکل تا به حال وضع نشده بود. محدودیت قبلی در 
ایام عید بود که تعطیل بود و به مهار کووید کمک کرد. البته آن موقع سرعت 
انتقال این بیماری به شکل الان نبود. ویروس معمولی بود و اگر وارد خانواده ای 
می شد فقط یکی، دو نفر مبتلا می شدند. بعد از جهش ویروس و چندین برابر 
شدن سرعت انتقال آن، دیگر محدودیتی نداشتیم، برعکس تجمع خیلی هم 

زیاد بود. این تجمع ها همین طور تکرار شده که الان به این وضع افتاده ایم.
عضو کمیته علمی ســتاد ملی کرونا درباره تاثیر محدودیت های ساعت 6 عصر 
هم گفت: این طرح اصلا کمکی نکرده و تا الان پیک کرونا یک ذره هم کم نشده 
است. این چند روزی که بعدازظهرها تعطیل می شود، دیده اید که صبح ها چه خبر است، 
مثلا آن ویدئویی که از تجمع در یک پاساژ بیرون آمد. بعد از ۹ ماه درگیری با کرونا و با 
این همه کشته که الان می دهیم واقعا چنین تجمع هایی خجالت آور است. من با دیدن 

آن کاملا ناامید شدم.
محدودیت های کرونا برای مردم شوخی است

محرز در پاســخ به این ســوال که »چقدر به محدودیت های جدیــد در کنترل کرونا 
خوش بین است؟«، گفت: به هر حال بهتر از طرح تعطیلی از ساعت 6 بعدازظهر است. 

نمی شود که شب مغازه ها را ببندند اما صبح مردم در حراج شرکت کنند. با طرح جدید 
محدودیت ها، اگر شهرها را ببندند، شاید ان شاءالله پیک کمتر شود. 

وی درباره ضمانت اجرایی محدودیت های جدید گفت: قاعدتا باید الان یک مقدار سخت 
بگیرند و اگر کسی به محدودیت ها توجه نکرد، جریمه شود؛ اصنافی که تعطیلی را جدی 
نمی گیرند یا مردمی که ماســک نمی زنند. همه جای دنیا هم با همین ســختگیری ها 
توانســته اند جلوی کرونا را بگیرند. نمی دانم چرا ما گوش نمی دهیم؛ در کشوری مثل 
ویتنام با جمعیتی حدود ۱00 میلیون نفر چقدر قشنگ اوضاع را کنترل کرده اند. مردم 

به حرف دولت گوش می دهند و با آن هم سو هستند. 
محرز که پیش از این گفته بود »باید تهران را سریعا بست« درباره قرنطینه نشدن کامل 
تهران و شهرهای بزرگ به همشهری آنلاین گفت: منظور من همین محدودیت ها بود، 
یعنی بســتن جاهایی که ضروری نیســت. قرنطینه که اصلا نمی توانیم داشته باشیم، 
قرنطینه مال قدیم است. قرنطینه به معنای بســتن کامل که کسی وارد یا شهر یا از آن 

خارج نشود، به خصوص برای شهری مثل تهران، قابل انجام نیست. 
محرز درباره بی توجهی برخی از مردم به توصیه ها و جدی نگرفتن محدودیت ها گفت: 
راه حل برای چنین آدم هایی این است که نقره داغ شوند. همه جای دنیا هم همین طور 

است، جریمه های سنگین گذاشته اند که بتوانند مردم را وادار به رعایت کنند. 
وی با اشاره به وضعیت بیمارستان ها در پیک کنونی کرونا نیز گفت: در بیمارستان های 
دولتی بیماران همه در نوبت بســتری هســتند و جا نیســت. خصوصی ها هم تقریبا 
همین طورند، یعنی تا یک مریض مرخص نشود، نمی شود کس دیگری را جای او بستری 

کرد. 

 عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا :

بیمارستان ها دیگر جا ندارند

جزئیات ممنوعیت سفر 
بدون تست کرونا 

معاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت توضیحاتی درباره طرح 
ممنوعیت سفر بدون تست کرونا ارائه داد.

»محســن فرهادی« معــاون فنی مرکز 
ســلامت محیط و کار وزارت بهداشــت 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، با اشــاره به 
چگونگی اعمال ممنوعیــت جابه جایی 
مسافر بدون دریافت نتیجه تست کرونا، 
بیان کرد: با توجه به اینکه اجرای طرح از 
یکم آذر ماه شروع می شود، دستگاه های 
مربوط به این موضوع هنوز در حال اعمال 
نظر هســتند، جزئیات طرح هنوز نهایی 

نشده است، اما اطلاع داده می شود.
وی ادامه داد: البته توجه داشته باشید که 
قرار نیست، تست های کرونا در فرودگاه 
یا اتوبوس ها انجام شــود، بلکه توســط 
شبکه های بهداشت و درمان در آزمایشگاه  

و یا با کیت های رپید انجام می شود.

فرهادی در مورد میزان رعایت پروتکل های 
بهداشتی در وســایل نقلیه درون و برون 
شهری افزود: وســایل نقلیه  برون شهری 
موارد بهداشتی را بیشتر رعایت می کنند، 
اما توجه داشته باشید که تماس مسافران 
با هم و همچنین با راننده بیشــتر است و 
طبیعتا باید آن فاصله گذاری رعایت شود، 
اما وضعیت رعایت پروتکل ها در وســائل 
نقلیه عمومی درون شهری خوب نیست، 

چون تراکم افراد زیاد است.
وی ادامه داد: علــت اصلی محدودیت ها 
همین است، تا تجمع ها کاهش پیدا کند، 
در این شرایط طبیعتا باید خطوط مترو، 
اتوبوس و بی آرتی هم خلوت تر شود و در 
این شرایط رعایت فاصله گذاری اجتماعی 

بهتر انجام می شود.
فرهــادی افــزود: در حــال حاضر هم 
کنترل هایی در سطح شهر انجام می شود، 
اما مســئله  اصلی زیرساخت های موجود 
است، چون زیرساخت ها ضعیف است، اگر 

تعداد اتوبوس و واگن مترو را افزایش دهیم، 
رعایت بهتری در فاصله گذاری اجتماعی 
صورت می گیرد و کنتــرل و نظارت هم 
توسط متولیان این بخش ها و هم نظارت 
عالی توسط وزارت بهداشت انجام می شود، 
ولی همانطور که گفتم ضعف زیرساختی 

باعث ایجاد مشکلاتی می شود.
معاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار 
وزارت بهداشــت تاکید کرد که مردم در 
صورت مشاهده ی تخلف در رابطه با رعایت 
پروتکل های بهداشتی با ســامانه ۱۹0 

تماس برقرار کنند.

چه کسانی کاندیدای 
دریافت واکسن ایرانی 

کرونا می شوند؟ 
رئیس دانشگاه علوم  پزشکی ایران گفت: 
یکی از واکسن های ایرانی کرونا موفق به 

دریافت کد اخلاق شده است.
 دکتر جلیل کوهپایه زاده رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی ایران درباره نحوه ورود به 
فاز مطالعات بالینی واکسن ایرانی کرونا بر 
انسان ها، گفت: در حال حاضر در دانشگاه 
علوم پزشکی ایران با یکی از شرکت هایی 
که در حال ساخت واکسن هستند، قرارداد 
داریم تا فاز انسانی واکسن توسط ما انجام 
شــود ؛ البته درحال حاضر مجوزی برای 
آغاز مطالعات انســانی اخذ نشده است 
اما کد اخلاقی برای این واکسن دریافت 

شده است.
وی افزود: در مورد واکســن دیگری هم 
با شرکت دیگری مذاکره کردیم و اعلام 
آمادگی کردیم در مجموعه  دانشگاه به 

صورت پایلوت و نمونه فاز مداخلات انسانی 
را انجام دهیــم. در واقع اعــلام آمادگی 
کردیم که فاز انسانی دو واکسن از مجموعه 
واکســن هایی که در ایران بر آنها فعالیت 

می شود توسط دانشگاه ما انجام شود.
کوهپایه زاده دربــاره زمان اجــرای فاز 
مطالعات انسانی واکســن، تصریح کرد: 
مطمئن نیســتیم اما امیدواریم تا اواخر 
آذرمــاه بتوانیم نمونــه را دریافت کنیم. 
پس از آن یک تــا دو ماه هم زمان خواهد 
برد تا ترایال انســانی آن انجام شــود و 
تصور می کنیم در مورد این دو واکســن 
که دانشگاه ما مسئول آن است تا اواسط 
زمســتان می توانیم به انجام فاز انسانی 

واکسن امیدوار باشیم.
وی درخصوص نحوه جذب داوطلب برای 
آغاز فاز مطالعه انســانی واکســن ایرانی 
کرونا، اظهار کرد: بــا اعلام فراخوان اقدام 
به جذب داوطلب می کنیم و طبیعتا برخی 
ویژگی ها و مشــخصات در ترایال انسانی 
برای داوطلبان تعریف می شود تا به عنوان 

مثال کســانی که بیمار نباشند و شرایط 
سنی مشخص و ... داشته باشند، جذب 

شوند اما، اساس کار ما داوطلبانه است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی ایران با بیان 
اینکه هر واکسنی می تواند دارای عوارضی 
هم باشد، تاکید کرد: کسانی که به شکل 
داوطلب برای تزریق واکسن می آیند، به 
این موضوع هم آگاه هستند. اما عوارض 
واکسن در فاز حیوانی بررسی می شود و 
اگر در فاز حیوانی عوارض جدی نداشته 
باشد، در فاز انسانی هم اتفاق عمده و جدی 

برای انسان نمی افتد.

گزارش

استخدام کارشناس کنترل کیفیت 
خانم در گروه صنعتی پارس 

آلومینیوم
تلفن 03۱3۵60۱۵۹4

استخدام مهندس IT در شرکت 
دانش بنیان افساکو در اصفهان

تلفن 03۱3664464۲

استخدام سرپرست فروش در شرکت 
دنیا پخش در اصفهان
تلفن 03۱3۱3۱۱۵۵7

استخدام مونتاژ کار خط تولید در 
صنعتی بازرگانی مارون صنعت تهران

تلفن 03۱3760۹770

استخدام انبارگردان در شرکت افق 
کوروش در اصفهان

okcs.hrs@gmail.com

استخدام کارشناس فروش خانم در گروه 
صنعتی آریا نوین پارسه در اصفهان

واتساپ 0۹۹0۱0303۹۸

استخدام کارشناس بازرگانی و 
کارشناس فروش با حقوق ثابت و بیمه

واتساپ 0۹۱344۸۲74۸

استخدام کارشناس اجرایی در یک 
موسسه پژوهشی در کاشان

edari@istt.ir



Sudoku

Fars Tops Iran 
Provinces Attracting 
Foreign Investments 
in 6 Months
Fars Province attracted over 
$466 million worth of foreign 
investment during the first 
half of the current Iranian year 
(started March 20), making it 
the highest earner among all 
Iranian provinces. According 
to managing director of Foreign 
Investment Attraction Office of 
Fars Province, Haleh Fouladfar, 
Khuzestan with $365 million 
and Yazd with $346 million 
ranked second and third 

respectively, IRNA reported.
She referred to the second 
phase of South Aluminum Plant 
(with a capacity of 300,000 tons 
of aluminum ingots per year) 
as a major provincial project in 
terms of investment attraction, 
both from domestic and foreign 
sources. South Aluminum 
Corporation (SALCO) located 
in the city of Lamerd, Fars 
Province, was inaugurated 
in April.According to Reza 
Rahmani, former industries 
minister, the project will boost 
Iran’s aluminum production 
capacity to 785,000 tons per 
year, once all its development 
phases come on stream. 

Iran, Iraq 
targeting 
20b-dollar 
trade:Envoy
Consul General of the 
Islamic Republic of 
Iran in Sulaymaniyah 
Mehdi Shoushtari 
said Iran and Iraq are 
seeking to achieve 
$20 billion trade 
volume over the next 
two years.
In an interview 
with Iraqi media, 
Shoushtari said 
that Iran and Iraq 
Presidents have 
agreed to reach $ 
20 billion in trade 
exchange between 
the two countries.
Regarding the 
economic ties 
between Iran and 
the Iraqi Kurdistan 
Region in the time of 
Pandemic Covid-19, 
he said that trade 
exchange has 
continued with all the 
sanitary protocols on 
the borders.
The Consul General 
also pointed to 600 
km of borders Iran 
shares with Iraq's 
Sulaymaniyah and 
Halabja provinces 
and said that the 
two official border 
markets of Parviz 
Khan and Bashmaq 
are so important in 
trade between the 
two countries.
R e m e m b e r i n g 
Halabja chemical 
attack, the Consul 
General of the Islamic 
Republic of Iran in 
Sulaymaniyah said 
that because of the 
special situation 
of Halabja, Iran is 
ready to help the 
development and 
prosperity of this 
province.
As the trade volume 
between Iran and 
Iraq grows, Iraq is 
becoming Iran's main 
export market, and 
even in some months 
of the year, Iran's 
export to Iraq has 
outgrown the volume 
with China, he said.
Also, with the aim 
of developing 
trade with Iraq,  
Iran's ministries 
of industry and 
economy, as well 
as the Central 
Bank, have already 
increased granting 
foreign exchange 
assistance to 
support exporters 
of technical and 
engineering services 
to Iraq for two years, 
the official noted.
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Speaking to ILNA, 
Lahooti said that 
in the early 2010s, 
the amount of 
Iran’s technical 
and engineering 
services exports 

was some $4b but today 
the exports of technical 
and engineering services 
are valued at around 
$500m and, he blamed 
the bureaucracy for this 
decline, adding that in the 
past, guarantee letters 
were easily issued and 
also export incentives 
were given and it made 
the companies compete 
but today due to the 
bureaucratic hurdles, the 
exports in this sector have 
fallen.
On the impact of Joe 
Biden’s election as the U.S. 
President and return of the 
U.S. to the JCPOA, he said 
Biden has promised during 
his election campaign and 
now all should wait and 
see how much he would be 
committed to his vows.
“Iran has actually been in 
the JCPOA and because of 
Donald Trump’s pullout 
of the JCPOA; Iran could 
not take advantage of the 

deal’s obligations like 
lifting sanctions to help its 
economy.”
He noted that if Biden 
lifts the sanctions, it will 
definitely help Iran’s 
foreign trade, and the 
path will open for foreign 
investment in the country. 
But he admitted that one 
cannot be hopeful about the 
Americans’ vows.
Lahooti noted that 
attracting foreign 
investment is not just 
attracting financial 
resources and what 
is important to the 
country is the transfer of 
technical knowledge and 
joint investment, and 
ultimately export-centered 
production.
“Investment for domestic 
consumption with any 
quality and at any condition 
should not be taken into 

consideration.”
Touching upon exports of 
technical and engineering 
services to Karabakh, he 
said Iran is an influential 
country in the field of 
technical and engineering 
services as the country 
enjoys having some 
capable and famous 
companies in this field.
He noted that there are 
very good capacities in the 
country which can be used 
not only in Karabakh but 
also, above all, in Syria and 
Iraq.
He further said that issuing 
appropriate guarantee 
letters in accordance with 
the volume of contracts, 
creating banking relations, 
and supporting exporters 
in the field of technical 
and engineering services 
with giving incentives 
can awaken this dormant 

capacity and earn the 
country a huge amount of 
forex.
Lahooti admitted that this 
issue has been neglected 
in the past 7 or 8 years. 
He reiterated that since 
Karabakh has good 
relations with Iran, it can 
be one of the opportunities 
for Iranians to export their 
technical and engineering 
services there and to take 
advantage of this market.
He acknowledged that 
exports to Azerbaijan 
and Armenia came to a 
halt for a short time but a 
restoration of peace in the 
region can compensate 
for this halt, adding that 
recent war has made the 
condition appropriate for 
Iran to increase export of 
construction materials, 
technical and engineering 
services to this region.

Iran looks at gas export to 
Afghanistan as a security issue
Iran’s former ambassador to Afghanistan believes 
Afghanistan will soon join the list of customers of Iran’s gas 
and this needs appropriate infrastructures.
Speaking to ILNA, Abolfazl Zohrehvand said the need for 
Afghanistan to Iran’s gas is definite, adding that Iran needs 
a stable and developed Afghanistan and development of 
Afghanistan is in fact a strategic goal for Iran, and by this 
means, we can activate the eastern part of the country.
On export of gas to Afghanistan, he said although it is true that 
Afghanistan has considerable gas reserves, they are currently 
unexploitable because Afghanistan currently provides a 
major part of its fuel needs through imports, so Afghanistan’s 
need for Iran gas is a definite issue.
On providing security for the gas pipeline in Afghanistan, 
he said security is a soluble issue but this is capacities and 
infrastructure which should be created by the Afghans.
Zohrehvand said the more Afghans prepare their 
infrastructures, the more activities and investment will be 
in the gas sector.
He emphasized that Iran looks at gas export to Afghanistan as 
a developmental and security issue rather than just gas sales 
and its economic aspect.

 Iran Parliament Speaker 
Urges Budget Reform
Iran’s Parliament Speaker described petrodollars as an 
unreliable source of income, calling for a budget reform plan 
with new sources of revenues.
In comments at a Monday meeting of a parliamentary 
council, Mohammad Baqer Qalibaf said the income from the 
sale of crude and oil products is not a reliable source in the 
national budget at all.
Stressing the need for a budget reform with new sources of 
revenue, he said what matters to the Parliament is that the 
national budget bill should be ratified without any deficit.
There should be a balance between the incomes and 
spending, the speaker added.
Qalibaf also referred to tax revenues as a suitable option for 
creating new income resources and making up for a cut in the 
share of petrodollars.
Leader of the Islamic Revolution Ayatollah Seyed Ali 
Khamenei has repeatedly called for formulation of plans 
to cut dependence on oil revenues and govern the country 
on the basis of domestic capabilities instead of natural 
resources.

Iran: Airfares Set to Rise by 
10%
The Supreme Civil Aviation Council approved a 10% rise in 
the ticket prices of domestic flights compared with prices set 
by the Association of Iranian Airlines in the month ending 
June 20. 
Members of the council also rejected a bid to set minimum 
price on air tickets, while warning airlines against selling 
tickets at prices higher than the set ceilings, Fars News 
Agency reported.  
The council consists of representatives of economy and 
foreign ministries, a member of Majlis Development 
Commission, representatives of the Plan and Budget 
Organization, Public Prosecutor and Revolutionary Court’s 
Office, Civil Aviation Organization, the managing director of 
IranAir and representatives of domestic airlines. 
At the council’s meeting on Saturday, representatives 
of domestic airlines presented a report on the financial 
situation of their companies and costs per hour of domestic 
flights with regard to the increase in foreign exchange rates, 
decline in the number of flights and passengers due to the 
outbreak of coronavirus, airlines’ obligation to sell tickets 
for only 60% of a plane’s seating capacity in line with social 
distancing rules and hardship caused by sanctions. As per the 
decision of the National Coronavirus Headquarters on new 
measures to prevent the further spread of Covid-19, all types 
of aircraft need to observe social distancing by operating at a 
fraction of their passenger capacity.

Iran’s Export Confederation Mohammad Lahooti 
believes the country is able to recoup the current halt 
in exports to Azerbaijan Republic and Armenia easily.

If Biden lifts sanctions, path will open for 
foreign investment: official

news

Prime Minister 
Advisor on 
Commerce and 
Investment, 
Abdul Razak 
Dawood also 
discussed 
bilateral trade 
relations 
informally with 
the visiting 
Iranian Foreign 
Minister.”
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S Korea seeking 
to remove trade 
obstacles with 
Iran: Envoy
South Korean Ambassador to 
Tehran Jeong-Hyun Ryu said his 
country is seeking ways to remove 
trade obstacles which have been 
caused by the US sanctions in 
trades with Iran.
In a meeting with the Iranian 
head of Iran-South Korea 
Parliamentary Friendship 
Group Ruhollah Motefaker-

Azad on Monday, the Korean 
envoy described parliamentary 
cooperation as an important 
factor in increasing friendly 
interactions between the two 
countries, saying, “Seoul will spare 
no effort to remove barriers to 
trade with Iran.”He said South 
Korea attaches great importance 
to its ties with Iran as an important 
country in the region and the 
world, noting that Seoul will not 
hesitate to exert every effort to 
eliminate problems and obstacles 
in the path of economic and trade 
exchanges with Tehran.

He also underlined the 
importance of increasing the 
capacity of the humanitarian 
cooperation channel between the 
two countries and expressed hope 
that the current problems would 
be resolved in the near future.
Motefaker-Azad, for his part, 
referred to the historical relations 
between the two countries, saying, 
"The parliamentary friendship 
group of the Islamic Republic 
of Iran and South Korea aims to 
protect the achievements of six 
decades of friendly ties between 
the two countries in political, 

economic and industrial fields."“It 
also helps to work to remove 
obstacles to the development of 
cooperation and strives to do so,” 
he added.The Iranian lawmaker 
also emphasized the role of the 
South Korean ambassador in 
facilitating cooperation between 
the two sectors.Elsewhere, 
Motefaker-Azad criticized the US’ 
inhumane policies in the world, 
adding, "Independent countries 
of the world will never allow their 
relations with other countries to 
be determined and dictated by 
third parties."



Kurk Dorsey who 
is a member of the 
Master in Public 
Policy faculty 
and a Professor 
of History at the 
University of New 

Hampshire says to ILNA 
news agency in an exclusive 
interview that foreign policy 
was rarely discussed in the 
US election because the 
pandemic, the economy, so 
Biden has not had to be very 
specific about his foreign 
policy goals. The author of 
three books, most recently 
“Whales and Nations” believes 
“Biden will probably want to 
return to the Obama policy 
of engaging with Iran rather 
than confronting it.” Dorsey 
is the author of The Dawn of 
Conservation Diplomacy: U.S.-
Canadian Wildlife Protection 
Treaties in the Progressive 
Era (1998) and Whales and 
Nations: Environmental 
Diplomacy on the High Seas 
(2013).
You can read the Full interview 
of an associate professor of 
history at the University of 
New Hampshire with ILNA 
news agency as follows:
Q: Donald Trump has insisted 
he is not conceding the US 
election, despite seemingly 
acknowledging for the first 
time that Democrat Joe Biden 
won. Why the result of the 
2020 presidential election 
was so shocking?
A: The biggest surprise 
to me was that President 
Trump got about 10 million 
more votes this time than in 
2016. I expected him to be 
closer to 62 million, not 70. 
That means that about half 
of American voters basically 
liked his policies. That was 
higher than most of us who 
study elections expected, 
but it turned out that Joe 
Biden did better than Hillary 
Clinton by about 11 million 

votes. In the end, Trump lost 
because many Americans 
who liked his policies did 
not like him personally. His 
party, the Republicans, did 
better in almost every national 
and state race than he did, 
which shows that it was his 
personality, not his policies, 
that cost him the election. I 
should add that foreign 
policy was rarely discussed 
in the US election because the 
pandemic, the economy, and 
Trump's behavior were the 
issues most important to the 
voters, so Biden has not had 
to be very specific about his 
foreign policy goals.  But he has 
been around for years, so we 
know his basic thinking.
Q: Many Iranian believe US 
elections will have a big impact 
on Iran. Do you accept this 
analysis?
A: Absolutely. Joe Biden will 
probably want to return to the 
Obama policy of engaging with 
Iran rather than confronting 
it. He will expect Iran to 
moderate its policies, but he 
will not seek to provoke Iran.
Q: Will US policy on Iran and 
other countries change after 
the election?
A: Yes, in particular, he will 
work with traditional US 
allies more easily than Donald 
Trump did. Biden comes from 
the long line of US statesmen 
who believe that the US helped 
to build a positive world 
system after World War II. 
Part of that system included 

strong relationships with 
NATO partners, Japan, South 
Korea, Australia, and a few 
other countries. Trump has 
viewed those states largely 
through the lens of personal 
relationships that he has 
with their leaders--he likes 
Abe from Japan but does not 
like Merkel from Germany. 
Those countries would rather 
work with Iran to keep it from 
getting a nuclear weapon 
than threatening it, and Biden 
almost certainly agrees.
Q: Could Biden bring the US 
back into the Iran nuclear deal?
A: I fully expect the US to 
move toward rejoining the 
agreement. But I also think 
that Biden is wily enough to 
recognize that he should ask 
Iran for some concessions 
before he just jumps back in--
maybe some more inspections 
or curbing policies in Iraq that 
challenge the US efforts there. 
Iran wants the US back in the 
agreement, but Biden will not 
win over many Americans 
who are skeptical about him 
or Iran just by agreeing with 
them. He has bargaining 
power.
Q: War or negotiation? Which 
is possible?
A: I think the US will not start a 
war with Iran, unless Donald 
Trump does something 
unpredictable in the next 
two months while he is still 
president (until January 20th). 
Biden certainly does not want 
a war with Iran, so once he 

is president, Iran's leaders 
would be wise to send him a 
quiet signal that they would 
like to move toward normal 
relations.
Q: Why Iran and the U.S are at 
an impasse and how to reduce 
tensions?
A: Both sides have contributed 
to the tensions. Most 
Americans do not remember 
the US role in the 1954 coup, 
but they do remember that 
Iranians stormed the embassy 
in 1979 and kept Americans 
hostage for more than a year. 
Either side could make a 
difference by recognizing past 
problems, or by recognizing 
that their policies in the 21st 
century are creating current 
problems. There are many 
serious disagreements 
between the two countries, 
but policies toward Israel and 
Iraq are the key ones now. On 
Iran's part, it could tone down 
the rhetoric toward Israel and 
take a less assertive position 
in Iraq.
Q: What a Biden victory means 
for Europe?
A: It's hard to see Europe as a 
whole given the splits between 
Britain and the continent, and 
the rise of nationalist parties 
in places like Poland and 
Hungary.  But in general, Biden 
will look to strengthen NATO 
and rebuild trust with France 
and Germany first; rejoining 
the Iran nuclear deal seems 
like a likely move within the 
first 6 months of 2021.

No part of Iran safe for terrorists
 Iran’s Judiciary Chief said that the destruction of 
terrorist positions in the west of the country showed 
there will be no safe place in Iran for terrorists.
"The arrest of terrorists by the intelligence forces and 
the destruction of terrorist positions in the west of the 
country by the IRGC show that the crimes of terrorists 
will not be ignored and there will be no safe place in 
the country for them," said Seyyed Ebrahim Raeisi 
said during a meeting of Supreme Judicial Council on 
Monday.
Stating that the security-judicial authority must be 
improved day by day, he added, "The enemy seeks to 
dominate the minds of the people through threats and 
distortions."
It must know that people don't trust them anyway, he 
noted.
"The message of the Iranian nation is the message 
of active resistance, the production of power in the 
security and economic spheres and the display of 
authority in all dimensions," he said, adding, "The 
Iranian nation will disappoint the enemy with its efforts 
and resistance."
In a statement on Saturday, IRGC announced that its 
ground forces have launched an attack on the positions 
of anti-revolutionary groups across the northwestern 
Iranian borders which have inflicted heavy damage to 
the enemies.
Iran, Russia review regional issues, 
bilateral coop.
Iranian Ambassador to Russia Kazem Jalali met and 
held talks with the Director General of the Third Asian 
Department (3AD) of Russian Foreign Ministry Nikolay 
Nozdrev .
During the meeting, the two sides discussed the bilateral 
cooperation of the Islamic Republic of Iran with Russia as 
well as Russia's cooperation with some Asian countries. 
The lifting of the arms embargo and the imposition of 
oppressive US sanctions on Iran and Russia were among 
the topics of this bilateral meeting.
In this meeting, Nozdrev also mentioned Russia's 
cooperation with Japan, Malaysia, Indonesia and Thailand.
  Two Israelis Arrested in Dubai for 
Taking Photos at Govt. Facility
Two Israelis were arrested in Dubai, the United Arab 
Emirates, after being caught photographing a government 
facility in the city.
The circumstances of the incident are not yet clear, Anadolu 
Agency reported.
A member of the Jewish community in the UAE as well as 
Israeli media confirmed the Sunday arrest.
There was no comment from the UAE authorities on the 
arrest.
The UAE and Israel signed US-sponsored agreements to 
normalize their relations in September, with the two sides 
inking a host of agreements in the fields of investment, trade, 
science and technology.
The normalization agreements have drawn widespread 
condemnations from Muslims worldwide and the 
Palestinians, who say the accords ignore their rights and do 
not serve the Palestinian cause.

Biden will not seek to provoke Iran; US 
professor

The Political science professor at New Hampshire 
University Kurk Dorsey says that Joe Biden will 
probably want to return to the Obama policy of 
engaging with Iran.
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Iran's geographical borders not 
changed: FM spox.
Stating that the northwestern borders of Iran have not changed, 
Foreign Ministry Spokesman said that neither the border has been 
changed nor Iran is accepting any change outside the announced 
contents in the region.Speaking in his weekly press briefing on 
Monday, Saeed Khatibzadeh said, "Last week we faced a series of 
baseless media claims that there will be a change in the map of the 
region after the Nagorno-Karabakh crisis. Some fake maps were 
published in this regard that were media mischief.""The Islamic 
Republic of Iran has welcomed any permanent solution to the crisis 
and has sought to resolve it peacefully over the past three decades. Any 

action that contributes to this process will be welcomed by Iran," he 
added."No changes have been made to the map, and we hope that there 
will be no more Takfiri and terrorist groups in the Nagorno-Karabakh 
region," he said, adding, "A peaceful settlement of the Nagorno-
Karabakh crisis will be in the interest of the whole region."Referring 
to Iran's role in resolving the Nagorno-Karabakh conflict and sending 
Turkish peacekeepers to the region, he said, "The Islamic Republic of 
Iran has played and will continue to play a strategic role in all equations 
in the region. The only permanent solution to this crisis is to consider 
the sovereignty of countries and respect for borders, and we welcome 
anything that helps in this direction."Stating that Iran carefully and 
vigilantly monitors all cases in the field of security, saying, "There are 
numerous reports about the presence of Takfiris, and we constantly 
hear from sources that these reports are not accurate. We hope that 

there will be no more Takfiri and 
terrorist groups in the region."
Elsewhere in his remark, he 
answered a question about 
the selling of weapons to 
Afghanistan given the lifting 
of arms embargo, saying, "Iran 
is a responsible government 
and does not seek arms sales, 
but seeks defense cooperation. 
However, given the lifting of arms 
embargoes, Iran has the right to fulfill the 
legitimate needs of other countries within the framework 
of a responsible government."

I fully expect 
the US to move 
toward rejoining 
the agreement. 
But I also think 
that Biden is 
wily enough to 
recognize that 
he should ask 
Iran for some 
concessions 
before he just 
jumps back 
in--maybe 
some more 
inspections or 
curbing policies 
in Iraq that 
challenge the US 
efforts there. 
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Trump looking for 
what at his end-days?
US President Donald 
Trump, who should leave 
White House in January 
2021, still tries to do 
something in and out of 
the United States while all 
doors have been closed to 
him after outcome of the 
November 3 election.
Travel of US Special 
Representative for Iran and 
Venezuela Elliott Abrams 
to the region last week 
and visit of US Secretary 
of State Mike Pompeo to 
seven countries in Europe 
and Middle East are among 
Trump's futile attempts.
Mania for staying in power 
has made Trump not to 
accept his defeat at the 
election.
He has directed his fans to 
the streets, and it is not clear 
that when he would quit his 
known code of conduct.
Simultaneously, he has 
mounted lobby in the 
region, but seems his 
regional allies would not 
stand by him by the end.
Although Tel Aviv was the 
first leg of Abrams' regional 
visits, it seems that Israeli 
officials - who extended 
congratulations to Joe 
Biden on his victory at the 
November election just 
in first three days - do not 
think like Trump refusing to 
accept the results yet.
Saudi Arabia and United 
Arab Emirates were 
Abrams' next itinerary .
In the past four years, 
Israelis and Saudis made 
hard efforts to lead Trump 
to enter an all-out war 
against Iran; meanwhile, 
Trumps defeat at the 
election disappointed 
them.
Analysts believe that the 
travel of Abrams to the 
region took place in line 
with the US maximum 
pressure policy on Iran.
Now, it is Pompeo's turn.
On November 15, he 
arrived in France in last 
days of his role as secretary 
of state. Then, he is to visit 
Georgia, Turkey, Saudi 
Arabia, UAE, Qatar and 
Israel.
Pompeo is traveling 
worldwide while the 
European countries and 
US regional allies are 
not happy with the US 
approach and have given 
up hope.
Some media have reported 
that Pompeo is not to visit 
Ankara, Turkey, to have a 
meeting with the Turkish 
President Recep Tayyip 
Erdogan.
Meanwhile, certain Arab 
media have revealed 
that Pompeo has asked 
his Turkish counterpart 
Mevlut Çavusoglu to meet 
him in Istanbul.

politics

news

ISFAHAN
N E W S

Trump-imposed sanctions and 
expectation from Biden
The new US administration will soon take office and will inherit a 
pile of trouble and crises, including unilateral and illegal sanctions 
on Iran, from its predecessor.President-elect Joe Biden has criticized 
President Donald Trump’s policies and has promised to take up a 
different approach from that of Trump.As an experienced politician 
and based on his campaign promises, Biden is expected to bring 
about a change in White House’s renegade on International Law 
and the United Nations Charter.After being officially sworn in as the 
46th president of the US, Biden is expected to act as he had promised 
when running for the office and fix US conduct, rejoin the US to the 
Joint Comprehensive Plan of Action (JCPOA), and put aside the 
pressure policy against Iran.Of course, the sanctions removed by 
the JCPOA and the United Nations Security Council Resolution 2231 
are just a part of the US sanctions on Iran, which are according to US 
officials unprecedented in human history.The US sanctions on Iran 

commenced with the Islamic Revolution in 1979 and maximized 
in the past three years. Some of these sanctions are presidential 
executive orders that can easily been put aside by the next president. 
Some others have been made into a law by the Congress and can be 
removed by the same legal body. Former President Jimmy Carter and 
every single president succeeding him have toughened the sanctions.
Before the US unilateral and illegal withdrawal from the UNSC-
endorsed JCPOA, Trump placed restrictions on travel to the United 
States for citizens of Iran and five other Muslim countries and also 
blacklisted Islamic Revolution Guard Corps (IRGC) as a terrorist 
group. He claimed to restore all the sanctions with the use of the 
dispute resolution mechanism in the JCPOA. He has also pressed US 
allies to make them follow Washington’s policies.
Trump administration has vowed to impose more sanctions on Iran 
in the remaining weeks of Trump’s term in office. This is while several 
experts and officials, including US negotiator for the Iran nuclear deal 
Wendy Sherman, believe that there will be no new sanctions. Former 
US National Security Advisor John Bolton has said that there is no 

r o o m 
for new sanctions on Iran; 

every single possible sanction has been imposed in recent 
years.
Now, if Biden has the resolve to keep his campaign promises, he can 
use presidential authority and return to the JCPOA and put an end to 
the sanctions imposed by Trump and other US presidents on Iran.

News



Iran protests to Interpol for Canada’s lack of 
cooperation
Iran's Interpol chief Brigadier-General Hadi Shirzad said on Monday that the Islamic 
Republic of Iran Police protested to the Interpol chief over Canada’s lack of cooperation 
with regards to extradition of an Iranian runaway convict.According to the website of 
IRIP, Brigadier-General Shirzad said that since the Interpol is responsible for settlement of 
dispute of the member countries, Iran expressed its protest about Canada’s lack of cooperation 
for extradition of fugitive Iranian banker Mahmoud Reza Khavari in a letter to the president of the Interpol.
Although Khavari has been put on Interpol’s Red Notice Wanted list, Canada takes no measures to return the 
runaway convict to Iran, he said.He added that despite extensive correspondence with the Canadian Police, 
the country makes no cooperation. Therefore, Iran has referred to the Interpol to deal with the issue.Mahmoud 
Reza Khavari is the former chief of Melli Bank of Iran and a suspect in a 2011 embezzlement scandal. 

 Iranian Foreign Minister 
Mohammad Javad Zarif 
in a message expressed 
condolences over the 
demise of the lat Syrian 
Foreign Minister Walid 
Moallem.
In his message to 
Chairman of the Council 
of Ministers of the Syrian 
Arab Republic Hussein 
Arnus, Zarif expressed 
regret over the sad 
occasion.  
He said that the late Syrian 
minister has played 
important role in line 
with offering service and 
defending Syrian national 
interest and security.
He prayed to Gold 
Almighty to bestow peace 
upon soul of Moallem 
and success for Syrian 
government and people.
According to Syrian media, 
Moallem passed away at 
the age of 79 on Monday.
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The infections cannot be tied definitively to polling 
places. Because COVID-19 is spreading rapidly in 
the US, there is no way to determine yet whether 
in-person voting on Election Day contributed to 
the surge, public health experts said, AP reported.
Still, the infections among poll workers raise 
concerns because of how many people passed 
through voting sites, which implemented social-
distancing rules, erected protective barriers and 
stocked sanitizer, masks, gloves and other safety 
gear. In most places, poll workers were required 
to wear masks.
The cases emerged while election workers 
continued counting thousands of ballots. As a 
hand tally of the presidential race began in Georgia, 
the state’s top election official placed himself under 
quarantine after his wife tested positive for the 
coronavirus.
In Cedar Rapids, Iowa, which is in a county 
considered a national virus hot spot, an election 
official who worked an early voting site later tested 
positive.
“I’m actually surprised that we don’t have more 
cases,” said Linn County Election Commissioner 
Joel Miller, who noted that several county workers 
in his building tested positive in the last week. “It 
actually seems kind of far-fetched that we didn’t 
have more, but they might not be reporting it to us.”
Election workers in Jackson County, Missouri, 
which includes Kansas City, seem to be the hardest 
hit so far, with about 28 staffers testing positive in 
the past couple of weeks.
Tammy Brown, head of the Jackson County 
Election Board, said her staffers urged voters who 
felt ill to avoid coming inside, though she suspects 
not everyone listened. The board dealt with nearly 
200,000 voters, including more than 60,000 who 
cast early ballots.
“We, as election officials, all knew we were at risk,” 

Brown said. “I don’t think this was shocking to any 
of us.”
With transmission rates high in Missouri, health 
officials are not ready to link the cases to polling 
places. They say the workers could have become 
infected anywhere.
The county offered drive-thru voting for people 
with COVID-19 or who were quarantining because 
of contact with someone who was infected. When 
part-time workers became ill, full-time election 
board staff worked the drive-thru line.
It’s difficult to trace cases back to polling places 
because the virus manifests in different ways, and 
some people never get symptoms. Infections also 
are spiking as people gather with extended family 
or friends and return to more crowded public 
settings.
The US on Sunday surpassed 11 million confirmed 
COVID-19 cases, with the most recent million 
coming in less than a week, according to Johns 
Hopkins University. The virus has now killed more 
than 246,000 people in the United States, and the 
disease is spreading faster across the country than 
at any time since the pandemic started.
While that spread increases the likelihood 
poll workers may have contracted the disease 
elsewhere, there have been calls for their co-
workers to quarantine and voters to be tested as 
a precaution.
In New York, more than 1,600 people who voted 
at a site in the Hudson Valley on Election Day have 
been advised to get tested after a poll worker 
tested positive. Officials said colleagues who had 
sustained contact with the worker will be tested, 
but they described the risk to voters as minimal 
because the person wore a mask, kept distance and 
followed other safety measures.
Similarly, officials in Virginia’s Carroll County said 
two poll workers in different precincts have tested 
positive. A health official said that because both 
were in their infectious periods on Election Day, 
testing has been offered to workers and voters.
Virginia officials statewide had masks, face 
shields, gloves, hand sanitizer and other supplies 
for polling places, and they trained people in 
safety practices, said Jessica Bowman, deputy 
commissioner of the Virginia Department of 
Elections.

Daniel Serwer, director of American 
Foreign Policy and Conflict Management 
programs at the Schools of Advanced 
International Studies (SAIS) of the 
University of John Hopkins, told IRNA 
on Monday that European countries are 
unhappy with various US policies, among 
which Washington’s policy with regards to 
the JCPOA is an important one.
Saying that this can be a liable motivation 
for next US administration to remove 
the Trump-imposed sanctions on Iran, 
Professor Serwer noted that it is hard 
to imagine that the EU-US relations be 
mended without Washington’s return to 
the Joint Comprehensive Plan of Action 
(JCPOA).
The issue is not just the relations between 
Iran and the US; the ties between the US 
and Europe are affected by the JCPOA as 
well, he said.
He added that at least two years will be 
needed for Biden to remove the impacts of 
Trump’s policies. What’s more he will need 
coordination of the Senate to implement all 
his plans, but to return to the JCPOA, there is 
no need for the Congress.
He may of course seek support from the 
Congress so that there will not be any 
problems in the future, Serwer said.
Commenting on the next year’s 
presidential elections in Iran, he said that 
Biden is ready to go back to the previous 
conditions of the JCPOA, which is not that 
satisfactory for Iran because non-nuclear 
sanctions will still be in place.
Regarding Iran’s demand for US 
compensation of the damage posed by 
Trump’s unilateral sanctions, he said that it 
will depend on the negotiations procedure. 

The answer should be sought in the talks.  
He added that Trump’s sanctions have 
badly hurt Iran and only US return to the 
deal and removal of sanctions can be a 
tangible achievement.
In May 2018, despite all the reports of 
the International Atomic Energy Agency 
(IAEA) confirming that Iran had been 
committed to the deal, Trump unilaterally 
withdrew from the nuclear agreement 
endorsed by the United Nations Security 
Council Resolution 2231 with no clear 
reasons and put into action the most severe 
economic terrorism against the Iranian 
people.
Three years have passed since the 
beginning of US maximum pressure policy 
and Secretary of State Mike Pompeo’s 12 
conditions for Iran, but Trump’s attempts 
to reach a “better deal” have all failed.
This is while after US official withdrawal 
from the JCPOA, French President 
Emanuel Macron and German Chancellor 
Angela Merkel repeatedly traveled to 
Washington to make him change his mind, 
but they failed because Trump focused 
on strengthening nationalism, not 
multilateralism. Eversince then, the US 
and Europe have had problems on several 
issues.
The disagreement showed in Europeans’ 
oppositions with the US in the UN Security 
Council when Washington tried to extend 
Iran’s arms embargo stipulated by the 
JCPOA. Europeans openly stated their 
opposition to US unilateralism.
International isolation was the only 
achievement of Trump’s administration in 
foreign policy with regards to Iran.
President-elect Biden repeatedly talked 
about returning to the deal during his 
campaign. On the other hand, Iran’s Foreign 
Minister has in different occasions said 
that Iran has never left the negotiating 
table and that it is the US and other JCPOA 
signatories, especially the US that must do 
their commitments.

Poll Workers Contract Virus, But US Election 
Day Link Unclear

US expert says Iran Deal major part of Biden-EU 
relations

 Despite painstaking efforts to keep US election sites safe, some 
poll workers who came in contact with voters on Election Day 
have tested positive for the coronavirus, including more than 
two dozen in Missouri and others in New York, Iowa, Indiana 
and Virginia.

A professor at University of John Hopkins told IRNA that 
President-elect Joe Biden’s administration will not be able 
to rearrange its relations with the European Union without 
rejoining the Joint Comprehensive Plan of Action (JCPOA) and 
lifting Iran’s sanctions imposed by President Donald Trump.

The issue is not 
just the relations 
between Iran 
and the US; the 
ties between the 
US and Europe 
are affected by 
the JCPOA as 
well, he said.

While that 
spread 
increases the 
likelihood 
poll workers 
may have 
contracted 
the disease 
elsewhere, 
there have been 
calls for their 
co-workers 
to quarantine 
and voters to 
be tested as a 
precaution.



خرابی های شبکه برق را گزارش دهید
شما می توانند مشکلات و خرابی شبکه های توزیع را از طریق »اپلکیشین برق من« یا شماره ۱۲۱ اعلام کنید و 
طبق گفته معاون هماهنگی توزیع توانیر مواردی را که نیاز به رسیدگی فوری داشته باشد، بلافاصله رفع خواهد 
شد و برخی موارد نیز در برنامه ریزی ها گنجانده و نسبت به تعمیر و بازسازی آن در پنجشنبه و جمعه آخر هر ماه 
اقدام می شود. طول و گستره شبکه های توزیع برق بسیار زیاد است و با وجود بازرسی های مداوم، ممکن است 

برخی موارد و اشکالات در شبکه نیز در فاصله بازرسی های دوره ای ایجاد شود و به همین دلیل مردم می توانند 
به عنوان چشم بینای برق موارد موجود را به شرکت های برق در سراسر کشور گزارش کنند. البته نخستین مانور 

سراسری تعمیرات شبکه های فرسوده توزیع برق در روزهای ۲۹ و ۳۰ آبان ماه)پنجشنبه و جمعه هفته جاری( برگزار 
می شود که طی این اقدام ۱۳۰۰ کیلومتر شبکه اصلاح و بازسازی خواهد شد که می تواند باعث ایجاد هم افزایی و کاهش هزینه های 

تعمیرات شود. غلامعلی رخشانی مهر - معاون هماهنگی توزیع توانیر در این رابطه با بیان اینکه این حرکت تنها در ماه جاری نخواهد بود، 
بر لزوم ایجاد مطالبه گری از سوی مردم تاکید کرد و گفت: از این پس، پنجشنبه و جمعه آخر هر ماه، بازسازی و تعمیرات شبکه های برق به صورت 
سراسری انجام خواهد شد و به همین دلیل از هموطنان درخواست داریم مشکلات، خرابی ها، باز بودن درب تابلو برق، سیم پارگی، باز بودن درب 

ورودی سیم ها در تیرهای آهنی برق و ... را به ما اطلاع دهند تا همکاران ما برای رسیدگی و تعمیر آنها اقدام کنند.

حل کامل مشکل روغن ظرف یک ماه آینده
معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت از تأمین و توزیع ۱۴۰ هزار تن روغن)مایع 
خوراکی و جامد بخش صنف و صنعت( از محل ذخایر استراتژیک کشور خبر داد و گفت: با تمهیدات انجام 

گرفته ظرف یک ماه آینده کل مشکل روغن حل خواهد شد.
 سعید صارمی در تماس تصویری با شبکه یک سیما با بیان این مطلب، افزود: ستاد تنظیم بازار به صورت ویژه 

موضوع تنظیم بازار روغن نباتی را در دستور کار قرار داده است.
وی ادامه داد: بر اساس تصمیم ستاد تنظیم بازار مقرر شد تا ۷۰ هزار تن روغن از محل ذخایر استراتژیک در بخش 

خانوار به صورت مایع توزیع شود که کار توزیع از اول آبانماه شروع شده است.
معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت اضافه کرد: توزیع در وهله اول از بخش فروشگاه های زنجیره ای 

شروع شد که این توزیع تاکنون نیز به خوبی و به وفور تداوم دارد.
صارمی گفت: توزیع این ۷۰ هزار تن البته در سایر صنوف نیز شروع شده است تا به تدریج این سهمیه توزیع شود.

وی در خصوص موضوع روغن جامد بخش صنف و صنعت، نیز بیان کرد: بر اساس مصوبات ســتاد تنظیم بازار برای این بخش نیز از محل ذخایر 
استراتژیک کشور ۷۰ هزار تن تامین و توزیع شده است.
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 کارگروه مقابله با 
پیامدهای اقتصادی 

ناشی از شیوع 
بیماری کرونا اعلام 

کرده بود که ۱۲ 
رسته فعالیت در 

دوران کرونا دچار 
آسیب جدی شده و 

فعالان آنها در دوران 
تعطیلی از کار بیکار 

شدند
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کاهش ۵ تا ۱0 درصدی 
قیمت لپ تاپ و تبلت 

با کاهش نرخ ارز
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران 
از کاهش پنج تا ۱۰ درصدی قیمت 
تبلت و لپ تاپ در پی کاهش اخیر نرخ 
ارز خبر داد و گفت که مصرف کالاهای 
آی تی به واسطه شیوع کرونا و اهمیت 
این قبیل کالاها در امر آموزش دانش 
آموزان و دانشجویان و دورکاری ۲۰۰ 
درصد افزایش داشته، اما سقف ثبت 
ســفارش همچنان طبق میانگین 
سال های ۹۷ و ۹۸ محاسبه می شود 
و بنابراین تعداد دســتگاه های مورد 
نظر نسبت به تقاضا بســیار کم بود. 
محمدرضا فرجی با تاکید بر ضرورت 
ثبات نرخ ارز در کشور و با بیان اینکه 
کالاهایی که عمده قطعات آن از خارج 
از کشور تامین می شــود، هرروز با 
نوســان نرخ ارز در حال تغییر است، 
اظهار کرد: کاهــش قیمت لپ تاپ، 
مشــروط به ثابت ماندن نــرخ دلار 
اســت. کاهش قیمت دلار در حالت 
خوشبینانه تا حدود دو ماه دیگر منجر 
به کاهش قیمت ها در بازار می شود. 
وی با بیان اینکه اگر افت دلار ادامه دار 
باشد، قطعاً روی قیمت ها تاثیر خواهد 
داشت، گفت: اخیرا تغییراتی در نرخ 
ارز رخ داده، امــا تا زمانــی که ثبات 
پیدا نکند، نمی توان درباره تثبیت یا 
کاهش قیمت کالاها اظهار نظر کرد. 
البته که کاهش نرخ ارز می تواند تاثیر 

بسزایی در قیمت ها داشته باشد.
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بیــش از  هشــت مــاه از 
فراگیری ویروس کرونا در 
جهان و کشــور می گذرد و 
دگرگونی های عمیقی در 
شیوه تولید، عرضه و تقاضا 
به دلیــل محدودیت های 
اجباری پدید آمده و ادامه 
فعالیت کســب وکارها را با چالش مواجه 

کرده است. 
اعمال سیاست های محدودسازی اجتماعی 
و فعالیت های اقتصادی تاثیر قابل توجهی بر 
فرآیند کسب و کارها داشته و موجب آسیب 
دیدن بخش زیادی از مشاغل و افراد درگیر 

با آنها شده است. 
پژوهش های مرکــز آمار دربــاره میزان 
فعالیت  کل کسب وکار اقتصادی در زمان 
شــیوع ویروس کرونا نشــان می دهد که 
۳۸ درصد کســب وکارها در اسفندماه و 
فروردین ماه فعالیتی نداشتند که این آمار 
در اردیبهشت ماه به ۲۱ درصد رسیده است. 
در مقایسه با ماه های اســفند و فروردین 
فعالیت کسب وکارها در اردیبهشت ماه ۱۷ 

درصد افزایش یافته است.

همچنین بنابر اعلام ســازمان بین المللی 
کار،  این بیماری مرگ بار که بدترین بحران 
از زمان جنگ جهانی دوم به شمار می آید،  
تاکنون خســارت های مالی فراوانی را در 
پی داشته و می تواند موجب نابودی ۲۴۵ 

میلیون شغل در سراسر جهان شود.

   کســب و کارها متضرر از شیوع 
کرونا 

پیش از این، کارگــروه مقابله با پیامدهای 
اقتصادی ناشی از شیوع بیماری کرونا اعلام 
کرده بود که ۱۲ رســته فعالیت در دوران 
کرونا دچار آسیب جدی شده و فعالان آنها 

در دوران تعطیلی از کار بیکار شدند. 
بررسی ها نشان می دهد مراکز تولید و توزیع 
غذاهای آماده اعم از رستوران ها و تالارهای 
پذیرایی، مراکز مربوط به گردشگری شامل 
هتل ها و مراکز بوم گردی، مراکز تفریحی، 
حمل ونقل عمومی مســافر برون شهری 
اعم از هوایی، جاده ای، ریلــی و دریایی و 
حمل ونقل عمومی مسافر درون شهری، 
تولید و توزیع پوشــاک، کیــف و کفش، 
باشگاه ها و مجتمع های ورزشی و تفریحی، 
مجتمع های فرهنگی، آموزشــی و هنری 
رسته هایی هستند که در دوران پاندومی 

کرونا و اعمال محدودیت ها متضرر شدند. 

   بازار داغ تولیــد و فروش لوازم 
بهداشتی در کرونا

اگرچه شــیوع کرونا به اقتصاد کل جهان 

آسیب جدی وارد کرده، اما تغییراتی که در 
الگوی زندگی اکثر مردم ایجاد شده موجب 
رونق گرفتن برخی کسب وکارها شده است.

با شیوع بیماری کرونا و اعمال قرنطینه و 
محدودیت های تردد، مردم به ناچار مجبور 
شــدند الگوی زندگی و چگونگی خرید و 
مصرف خود را تغییر دهند. این تغییر موجب 
رونق برخی کسب وکارهای اینترنتی شد. با 
توجه به اینکه در این دوران مردم بیشــتر 
تمایل دارنــد که کالاهای اساســی مورد 
نیاز خــود را در درب منزل تحویل بگیرند 
و حتی المقــدور از خانه هــای خود خارج 
نشوند، در نتیجه فروشگاه های اینترنتی 
و شرکت هایی که در کار ارسال کالا درب 
منزل فعال هستند، بیشــترین سود را از 
شرایط فعلی می برند و حتی با درج آگهی 
اقدام به جذب نیروی انسانی در این زمینه 

کرده اند. 
به گزارش دویچه وله، درآمــد آمازون در 
سه ماه گذشته در مقایســه با مدت زمان 
مشابه در سال ۲۰۱۹ میلادی با ۳۷ درصد 
افزایش به  ۶ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار 

صعود کرده است.
البته ایــن موضوع درباره فروشــگاه های 
اینترنتی فعال در داخل کشــور نیز صدق 
می کنــد و روابــط عمومی یکــی از این 
فروشــگاه ها در فروردین مــاه اعلام کرده 
بود که ظرفیت ارسال ســفارش های این 
فروشگاه ۲۰ الی ۳۰ درصد افزایش یافته و 
روزانه ۳۰۰ هزار کالا برای مشتریان ارسال 

شده است. 
علاوه بر رونق کسب وکارهای اینترنتی، بازار 
تولید اقلام مقابله با کرونا نیز در این ایام سکه 
شده و بسیاری از بنگاه های تولیدی اقدام 
به تولید مــواد ضدعفونی کننده همچون 
الکل و ژل دست کردند. همچنین برخی 
از کارگاه های تولید پوشاک که در این ایام 
دچار کرد بودند، تغییر رویه دادند و اقدام 
به تولید ماسک، گان و لباس های یک سره 

مخصوص پزشکان کردند. 
براســاس آخرین آمارها  از اسفندماه سال 
گذشته تا ابتدای تیرماه، یک میلیون و ۵۳ 

هزار و ۳۱۲ عدد لباس یک سره توسط ۱۹ 
شرکت، ۸۵۲ هزار و ۱۶ عدد شیلد صورت 
پزشکی توسط دو شــرکت، ۳۰ میلیون و 
۱۳۶ هزار و ۶۸۴ لیتر الکل )اتانول( طبی 
توسط ۳۳ شرکت، یک میلیون و ۷۵ هزار و 
۳۷۳ کیلوگرم ضدعفونی کننده اشیا )به جز 
آب ژاول( توسط ۲۵ شرکت و ۱۹ میلیون 
و ۶۵۴ هزار و ۸۴۱ کیلوگرم ژل و محلول 
ضدعفونی کننده دست توسط ۱۷۷ شرکت 

تولید شد. 
همچنین چهار واحد تولیدی، ۶ میلیون و 
۶۴۷ هزار و ۹۰۰ جفت دستکش جراحی، 

چهار واحد تعداد ۳۸۱ میلیون و ۸۹۹ هزار 
و ۷۰۵ عدد دستکش معاینه تولید کردند؛ 
۱۵۴ میلیــون و ۶۸۸ هــزار و ۸۹۱ عدد 
دســتکش یک بار مصرف پلاستیکی نیز 

توسط ۱۲ واحد دیگر تولید شد.
شــیوع کرونا علاوه بر بحران بهداشــتی، 
مشکلات و آسیب های فراوانی را به بخش 
اقتصاد و کسب و کارها وارد کرده، اما نکته 
قابل توجه این است که  بسیاری از فعالان 
بازار کار و کســب وکارها این تهدید را به 
فرصت تبدیل کــرده و از این آب گل آلود 

ماهی گرفتند.

مشاغلی که با یک ویروس متحول شدند؛ 

برنده  و بازنده های کورس کرونا
واکنش کسب و کارهای مختلف به شیوع کرونا متفاوت 
بــود، برخی متاثــر از محدودیت های اعمال شــده، 
کرکره های خود را پایین کشــیدند و تعطیل شدند و 
بخشی هم این تهدید را به فرصتی برای رونق و پیشرفت 
تبدیل کردند و راه چندساله را در چند ماه سپری کردند.

مسکن

از ترس کاهش قیمتها؛ محتکران برای فروش مسکن به تکاپو افتاده اند
یک کارشناس بازار مســکن با بیان اینکه 
بخش مسکن در حالت بلاتکلیفی قرار دارد 
گفت: کسانی که به شکل گسترده اقدام به 
خریداری و احتکار آپارتمان کرده بودند به تکاپو افتاده اند تا واحدها 

را به فروش برسانند.
ایرج رهبر اظهار کرد: در حال حاضر کســانی که با نیت سوداگری به شکل 
گســترده واحدهای مســکونی را خریداری و احتکار کرده بودند با توجه به 
تحولات سیاسی به تکاپو افتاده اند تا آنها را بفروشند. این افراد در زمانی که 
نرخها بالا رفته بود اقدام به خرید کرده اند و حالا نگران کاهش قیمت هستند. 
علت افزایش حدود ۴۰ درصدی عرضه در بازار مســکن این است. وی افزود: 
مساله دیگر به طرح مالیات بر خانه های خالی مربوط می شود که برخی فعالان 
بازار مسکن را نگران کرده و اقدام به عرضه کرده اند. این کارشناس بازار مسکن 
تصریح کرد: در شرایط کنونی هرکس تصوری از آینده دارد و هیچ چیز قطعی 
نیست. گشایشهای سیاسی می تواند اثرات کاهشی در بازار ملک ایجاد کند و 
ادامه وضعیت فعلی اثرات التهابی در بخش مسکن خواهد داشت. هنوز عکس 
العملها مشخص نیست و به همین خاطر قیمتها از عرضه و تقاضا تبعیت نمی 
کند. به طور مثال در بعضی مناطق با رشد عرضه و کاهش تقاضا مواجه هستیم 
اما قیمتها هم بالا رفته، در حالی که باید کاهشی باشد. در مناطقی دیگر عرضه 
کاهش یافته و قیمتها هم نزولی شده است. این نشان می دهد منطق اقتصادی 
در بازار وجود ندارد. رهبر، تغییر و تحول در حوزه مسکن را بلندمدت دانست 
گفت: ممکن است در کوتاه مدت مثل شرایط فعلی رفتارهای هیجانی از سوی 
محتکران در بازار ملک دیده شود اما برای ایجاد ثبات و آرامش در این بخش 
باید تولید افزایش یابد. اسلامی وزیر راه و شهرسازی طرح اقدام ملی مسکن را 

در دستور کار قرار داده که قدم مثبتی است اما دولت باید موانع ساخت و ساز را 
از پیش پای بخش خصوصی بردارد. این در حالی است که نوسانات دائم قیمت 
مصالح ساختمانی، سازندگان را برای اجرای پروژه ها مردد کرده و به همین 
دلیل ساخت و ساز بسیار کاهش یافته است. نایب رییس انجمن انبوه سازان 
استان تهران با بیان این که هم اکنون هر پاکت سیمان ۳۰ تا ۳۵ هزار تومان 
به دست مصرف کنندگان می رســد گفت: هر پاکت سیمان از طرف دولت 
۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان نرخ گذاری شده اما ۳۵ هزار تومان فروخته می شود. 
هر کیلوگرم فولاد تا ۱۷ هزار تومان هم بالا رفت که غیر قابل تصور بود. طبق 
محاسبات قیمت فولاد باید ۸۰۰۰ تومان باشد که حتی این رقم هم از قیمت 
جهانی گرانتر است. به گفته رهبر، هم اکنون فروشندگان فولاد می گویند تا 
ظهر صبر کنید قیمت جدید اعلام کنیم! تولیدکننده با قیمتهای پایین انرژی 
و هزینه های داخلی فولاد تولید می کند و شمش را با نرخ دلار صادر می کند. 
عرضه فولاد به شــکل خرد در بورس هم به نابسامانی دامن می زند. کارخانه 
فولاد را کیلویی ۸۰۰۰ تومان در بورس عرضه می کند و دلال با قیمت ۱۲ هزار 
تومان به سازندگان می فروشد. البته قرار است مصوبه ای بدهند که فولاد به 
صورت کلان در بورس عرضه شود که اگر این اتفاق بیفتد سازندگان نوسانات 
قیمت در بورس کاهش پیدا می کند. تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی 
شهر تهران در مهرماه سال ۱۳۹۹ به ۸۶۵۶ واحد مسکونی رسید که نسبت به 
ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۲.۳ درصد و ۱۵۴ درصد افزایش نشان 
می دهد. همچنین بر اساس اعلام بانک مرکزی در ماه مورد گزارش، متوسط 
قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۲۶.۷ میلیون تومان بود که نسبت به ماه 
قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب معادل ۱۰ و ۱۱۰ درصد افزایش یافته است.

ایسنا
خـــبــــر
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اوبر احتمالا واحد خودران خود را به استارت آپ Aurora می فروشد
بر اساس برخی گزارش ها اوبر در حال مذاکره با استارت آپ Aurora Innovation برای فروش واحد 

اتومبیل خودران خود به آن است.
به گزارش رویترز ، اوبر می خواهد واحد اتومبیل خودران خود را که UberATG نام دارد به استارت آپی 
به نام Aurora Innovation بفروشد. این واحد اخیراً ۷.۲۵ میلیارد دلار ارزش گذاری شد. آنطور که 

در گزارش آمده مذاکرات همچنان ادامه داشته و قرارداد نهایی نشده است.
واحد اتومبیل خودران اوبر در سال های اخیر با مشکلات متعددی دست و پنجه نرم کرده است. اسفند ماه سال 

۹۶ یکی از اتومبیل های خودران اوبر سبب مرگ یک عابر پیاده در ایالت آریزونا آمریکا شد و اولین تصادف منجر 
به فوت توسط یک اتومبیل خودران را رقم زد. مقامات فدرال آمریکا راننده ناظر پشت فرمان و ایالت آریزونا را در این تصادف 

مقصر دانستند. این تصادف آزمایش اتومبیل های خودران اوبر در شهر »تمپی« در ایالت آریزوان را متوقف کرد، اما اوبر آزمایشات را در شهر 
»پیتسبورگ« ایالت پنسیلوانیا و مقر UberATG شروع کرد.

UberATG به اتهام استفاده غیرقانونی از برخی فناوری ها و اسرار تجاری تکنولوژی خودران درگیر پرونده حقوقی با رقیب خود ویمو هم 
بود. این پرونده بهمن ۹۶ با موافقت اوبر به پرداخت ۲۴۵ میلیون دلار به گوگل بسته شد .

درحالی که نمی توان انتظار 
داشت نهادهای دولتی اقدام به 
ممنوع سازی ایمیل در ساعات 
غیرکاری کنند )مانند اقدامی 

که در فرانسه انجام شد(، باز هم 
راهکارهایی برای بهبود فرهنگ 

سازمانی وجود دارد

،،
فصل تجارت

یادداشـــت
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با این حال، برایم عجیب بود 
که برخی مقــالات علمی از 
رویکردهایی دفاع می کردند 
که درحوزه درمان، منسوخ 
شده بودند. به عنوان مثال، 
در مرور تجربیات و مطالعات 
مــوردی، تاکید می شــد 
که تــاب آوری و انعطاف پذیری کارکنان 
باید افزایش یابد. این درحالی بود که ما به 
تغییرات سیستم کار اعتقاد داشتیم. مقالات 
دیگری وجود داشــتند که بــرای کاهش 
احساســات منفی، تفکر مثبت را توصیه 
می کردند؛ به ویژه در خــلال همه گیری 

کووید-1۹.
شــاید در ظاهر عجیب باشد که بخواهیم 
برای یافتن راهکار ســلامت جسم و روان 
کارکنان، به حوزه بهداشــت و درمان نگاه 
کنیم. بــا این حال، واقعیت آن اســت که 
نزدیک به ۵0 درصد از پزشکان و پرستاران 
به دلیل شرایط دشوار کار، دچار فرسودگی 
شــغلی شــده اند. طبیعتا آنها نمی توانند 
نمونه هایی از افــراد شــاد و پرانگیزه در 
محیط کار باشند، اما می توان درس هایی 
از شکست های حوزه درمان در رسیدگی به 
وضعیت جسمانی و روحی آنها آموخت. این 
موضوع زمانی اهمیت بیشتری پیدا می کند 
که به شرایط تشدید شده در پی کرونا توجه 
کنیم؛ جایی که پزشکان و پرستاران علاوه 
بر مشکلات معمول، با افزایش ساعات کاری 
و استرس های شدید ناشی از واگیر ویروس 

هم مواجه شده اند.

   تغییر حوزه پزشکی
دوره های آموزشی پزشکی همواره مانند 
دوره هــای ریاضت تلقی می شــد. در این 
دوره ها، افراد بیش از 100 ساعت در هفته 
را در کلاس های آموزشی می گذراندند و در 
بحث ها هم فقط به کار و بیمار توجه می شد. 
به طور خلاصه، پزشکان و پرستاران فقط در 
صورتی به افتخار نائل می شدند که بیماران 
را به همه چیز اولویت داده و در این مسیر 
ایثار و جان فشــانی کنند. )یک شوخی در 
دوره های آموزش جراحی رواج داشــت: 
مشکل آماده باش بودن در شب های تعطیلی 
چیست؟ اینکه نصف جراحی ها را از دست 
می دهید.( در هر صــورت، در پی افزایش 
این درک که فشار و حجم کاری طاقت فرسا 

درحوزه پزشکی منجر به کاهش سلامت 
جســمی و روانی کارکنان و حتی افزایش 
بروز اشــتباهات )و به خطــر افتادن جان 
بیمار( می شود، تغییراتی آغاز شد. در این 
بین، دست کم در آمریکا، سازمان بهداشت و 
ایمنی صنعتی هم به بازنگری در قوانین خود 
پرداخت تا روند تغییرات درحوزه بهداشت 
و درمان تسریع شــود. نتیجه این روندها، 
محدودسازی ساعات کاری پرسنل درمان و 
توجه به برنامه های افزایش سلامت جسمی 

و روحی آنها بود.
این تغییرات همگام با جنبش گسترده تری 
در پزشکی بود که در مقالات و کتاب های 
خود به بحث فرسایش شــغلی این حوزه 
توجه بیشــتری می کرد. در سال ۲003، 
تعداد مقالات علمی ثبت شده در کتابخانه 
ملی پزشکی آمریکا با کلیدواژه »فرسایش 
شــغلی« 30۷ مورد بود. این رقم تا سال 
۲00۹ به ۵۶0 رســید و در ســال ۲01۹ 
برابر ۲13۷ بود. این نــگاه جدید به بحث 
سلامت جســمی و روحی پرسنل درمان، 
۲ تحول کلیدی را رقم زد: 1( عوامل فشار 
)مانند رهبری ســازمانی، فقدان رضایت 
شــغلی و مشــارکت نــدادن کارکنــان 
در تصمیم گیری هــا( و پیامدهــای آن 
)فرسودگی شغلی، میزان استعفا و خطاهای 
پزشکی( بیش از پیش اندازه گیری شد؛ ۲( 
تغییرات ساختاری به وجود آمد که نمونه 
آن شروع برنامه های رسمی افزایش سلامت 
کارکنان و استخدام مسوولانی برای بهبود 

سلامت )جسمی و روحی( آنها بود.

   عقب افتادن سایر شرکت ها
درحالی که حوزه درمان و پزشکی توجهش 
به ســلامت جســمی و روحی کارکنان 
جلب شده بود، جهان کسب وکار به سمت 
مخالف حرکت می کرد. دنیل مارکوویتز، 
استاد حقوق دانشــگاه ییل در کتاب »دام 
نخبه ســالاری« خود به بررسی روندهای 
تاریخی ساعات کاری بانک ها و حقوقدان ها 
پرداخته است. به گفته او، ساعات کاری این 
دو حوزه در گذشــته، 30 ساعت در هفته 
بود. با این حال، بــه تدریج افزایش یافت و 
به 80 تا 1۲0 ســاعت کار هفتگی رسید. 
حتی گزارش هایی از ثبت 1۵0 ساعت در 
هفته هم وجود دارد. به این صورت، امروزه 
ساعات کاری ۹ صبح تا ۵ بعدازظهر گاهی 

به ۹ صبح تا ۵ صبح روز بعد رسیده است.
فرهنگ سازمانی شــرکت های بانکی، بر 
خلاف شرکت های پزشکی تصوری اشتباه 
درباره زندگی کارمحور به دست آوردند و 
شرایطی برای کارکنان خود رقم زدند که 
مانند ریاضت محض بود. کارکنان آنها مانند 
راهبانی که کل عمر را در صومعه به ســر 
می بردند، بیشتر زندگی شان در محل کار 
می گذشت. البته این وضعیت همچنان ادامه 

دارد و برخی از شرکت های بزرگ، متهمان 
ردیف اول آن هستند. مارکویتز از روندی در 
شرکت آمازون نام می برد که به گفته او باید 
»داروینسم هدفمند« نامیده می شود. در 
این رویکرد، شرکت به دنبال افزایش مستمر 
عملکرد کارکنــان از طریق الگوریتم های 
خود است و در این بین، مانند نظریه بقای 
اصلح داروین، می کوشــد کارکنانی را که 
بهره وری پایین تر دارند، حذف کند. یکی 
از اقدامات این شرکت، ارسال ایمیل هایی 
به مدیران در نیمه شب است. فرض بر آن 
است که آنها در آن ساعت بیدار هستند و 
پس از ارسال ایمیل، پیام هایی هم برایشان 
فرستاده می شود. شرکت اپل هم از دیگر 
متهمان فرسایش شــغلی کارکنان است. 
این شرکت، مدیران ارشــد خود را وادار به 
چک کردن ایمیل هایشان در تمام روزهای 
تعطیلات و مرخصی می کند و حتی انتظار 
دارد که آنها تا ســاعت ۲ بامداد یکشنبه 
شب ها )روز تعطیل آمریکا( به ایمیل های 

خود پاسخ دهند.
این وضعیــت، باعث افزایش فشــارهای 
کاری بی سابقه به کارکنان شده است. در 
همین زمان، فراگیــری کووید-1۹ نیز به 
قرنطینه اجتماعی و وخیم تر شدن شرایط 
روحی و ذهنی کارکنان انجامیده است. با 
افزایش خانه محور و دیجیتالی شدن کار، 
همان مرزهای پیشــین هم برداشته شده 
است. اکنون از کارکنان انتظار می رود که 
همواره در دسترس باشــند و بلافاصله به 
ایمیل ها و تماس های شرکت پاسخ دهند. 
در این وضعیت، با آنکــه کارکنان در خانه 
به سر می برند، خبری از وقت استراحت و 
حتی تعطیلات و مرخصی واقعی نیست. 
درحقیقت، همه ما به نحــوی در محیط 
کار خود زندگی می کنیم. در همین زمان، 
برخی از مداخلات مثبــت نیز که درحال 
شکل گیری بودند )مانند اختصاص اتاق های 
خواب نیمروزی یا ارائه میان وعده های سالم 

به کارکنان( تقریبا حذف شده اند.

درحالی که نمی توان انتظار داشت نهادهای 
دولتی اقــدام به ممنوع ســازی ایمیل در 
ساعات غیرکاری کنند )مانند اقدامی که 
در فرانسه انجام شد(، باز هم راهکارهایی 
برای بهبود فرهنگ ســازمانی وجود دارد. 
به عنوان مثال، شرکت ها می توانند قانونی 
به عنوان »خارج از شرکت« تدوین کنند و 
زمانی که فرد برای استراحت یا مرخصی 
از شرکت خارج می شــود، از دسترس هم 
خارج شــود. همچنین می تــوان راهکار 
ســاده ای مانند در نظر گرفتن 10 دقیقه 
زمان استراحت بین جلسات طولانی در نظر 
گرفت. می توان ایمیل های غیرضروری را 
هم به جای شب هنگام، صبح روز بعد برای 

کارکنان فرستاد.

   بده بستان
وضعیت کنونی شرکت ها که ساعات کاری 
طولانی و پاسخگویی ۲۴ ساعته کارکنان 
بخشی از آن است، پیامدهای منفی فراوانی 
به دنبال دارد. نمی توان از کارکنان انتظار 
داشت که در شرکت زندگی کنند. در این 
صورت، یکی از پیامدهــای رایج، کاهش 
بهره وری و افزایش اشــتباهات کارکنان 

به دلیل استرس های مداوم است. در سال 
1۹08، در نظریــه ای که با عنــوان قانون 
یرکز-دادسون معروف است، بیان شد که 
با افزایش اســترس، عملکرد هم افزایش 
می یابد. با این حال، این مساله فقط در مورد 
فعالیت های روتین و روزمره صحت دارد. 
افزایش اســترس و توجه کارکنان، تا یک 
سطح خاص می تواند به افزایش عملکرد 
آنها بینجامد. با این حال، برای وظایف دشوار 
کاهش عملکرد را می توان انتظار داشــت. 
دلیل آن نیز، افزایش فشار به مغز به دلیل 
اطلاعات فراوان و کاهش تمرکز و حافظه 
کاری است. به عبارت دیگر، استرس بیش از 
حد کارکنان، توانایی آنها در انجام کارهای 

سطح بالا را کاهش می دهد.
در همین زمان و به دنبــال اثر بلندمدت 
فشارهای کاری یعنی فرسایش شغلی، باید 
انتظار کاهش مســوولیت پذیری، کاهش 
بهره وری و افزایش اســتعفای کارکنان را 
داشــت. درحقیقت، برآورد می شــود که 
افزایش استعفای کارکنان حوزه بهداشت 
و درمان )آمریکا( به دلیل فرسایش شغلی، 
در هر سال، ۶/ ۴ میلیارد دلار زیان به دنبال 
دارد. هر چند چنین بررسی هایی در سایر 
حوزه های اقتصادی انجام نشــده اســت، 
می توان انتظار داشت که با توجه به وضعیت 
موجود، ارقام بالاتری باشــد. این مســاله 
به ویژه از آنجا بیشــتر جلب توجه می کند 
که متوجه می شویم در برخی از حوزه های 
کسب وکار مانند سرمایه گذاری و مشاوره، 
نرخ تغییر کارکنان به ۲0 درصد در ســال 

نزدیک می شود.
تغییرات بیش از حد پرســنل هر شرکت 
که ناشی از اســتعفای کارکنان خسته و 
ناراضی اســت، زیان های بســیاری به آن 
شرکت تحمیل می کند. این زیان ها به دلیل 
هزینه های بالای جذب و استخدام، آموزش 
و به کارگیری و همچنین کاهش بهره وری 
به دلیل خالی ماندن پست های سازمانی و 

ورود افراد جدیدی است که هنوز به کار خود 
مسلط نشده اند. اما مهم تر از همه این موارد، 
از دست رفتن بهترین کارکنان و استعدادها 
است. به عنوان یک اســتاد دانشگاه، برای 
من شــگفت آور بود که چه تعــداد بالایی 
از دانشــجویانم به دلیل نارضایتی از شغل 
خود، قصد استعفا داشتند. تصور کنید که 
بی انگیزگی و کاهش عملکرد نخبه ترین 
افراد در شغل هایی که در نهایت از آن استعفا 
خواهند داد، چه ضررهای مالی هنگفتی به 

شرکت هایشان تحمیل خواهد کرد.

   درس گرفتن از حوزه بهداشــت و 
درمان

در سال های اخیر، حوزه بهداشت و درمان 
بــه خوبی از عوامل فرســایش شــغلی و 
پیامدهای ساعات کاری طولانی آگاه شده 
است. به عنوان مثال، مشخص شده است 
که اگر کادر درمان فقط ۲0 درصد از هفته 
را به وظایفی بپردازند که بیشترین احساس 
مثبت )از تبدیل شدن به عنصری مفید برای 
جامعه( را برایشان دارد، فرسودگی شغلی 
پایین تری خواهند داشت. نتیجه این یافته، 
تغییر وظایف کادر بهداشــت و درمان در 
آمریکا بوده است که اکنون می توان نتیجه 
آن را در افزایش رضایت شــغلی و بهبود 

تعادل بین زندگی و کار افراد مشاهده کرد.
نیــاز به افزایش مســتمر معنــادار بودن 
مشاغل و فواید اجتماعی مشاغل، در جهان 
کسب وکار هم دیده می شود. در مطالعه ای 
که موسسه پی دبلیو سی )PwC( روی ۴۴ 
هزار نیروی کار انجام داد، مشخص شد که 
انعطاف پذیری شغلی و آموزش های رهبری 
سازمانی ارزشــمندترین ویژگی ها برای 
افراد است. ۹۲ درصد از کارکنان رده  پایین 
اعلام کردند که علاقه بیشتری نسبت به 
شرکت های دارای پیشرفت شغلی و اهداف 
واضح دارند. احتمالا این نتایج نشان از تغییر 

نسل کارکنان هم دارد. 

نسخه حوزه درمان برای فرسایش شغلی؛ 

مرزی میان کار و زندگی
هفته نخست مدرسه کســب وکار، زمان آشنایی با مفاهیم 
جدید بود. زمانی که نظریات علمی را بــه پایان بردیم و به 
بررسی تجربیات دنیای واقعی در افزایش سلامت جسمی و 
روحی کارکنان پرداختیم. من به عنوان پزشکی که مسئولیت 
افزایش سلامت جسمی و روحی بزرگ ترین شرکت پزشکی 
حوزه آتلانتیک میانه را بر عهده داشت، لذت بسیاری از این 

بحث های آشنا بردم. 

 به دنبال اثر بلندمدت 
فشارهای کاری یعنی 

فرسایش شغلی، 
باید انتظار کاهش 
مسوولیت پذیری، 
کاهش بهره وری و 
افزایش استعفای 
کارکنان را داشت

چرا بورس مسیر معکوس در 
پیش گرفت؟

پناهگاه لرزان
رشــد ســریع شــاخص بــورس، 
بازدهی های سنگینی به سهامداران 
هدیه کرد. حتی ناواردها هم از این 
بازار ســودهای بزرگ کسب کردند 
اما در همــان روزهــای خوش نیز 
حرفه ای ها چندان خوشحال نبودند، 
آن ها می دانستند که بازاری که دست 
دولت در آن پرزور اســت و با تنفس 
حقوقی جان می گیــرد، نمی تواند 

پایدار باشد.
سال ۹۹ تازه آغاز شده بود که رنگ 
سبز شاخص های بازار سرمایه روی 
چشم سیاســت مداران نقش بست. 
توجه دولت مردان بــه بازاری جلب 
شد که می توانســت پناهگاه آن ها 
برای فرار از بحران کســری بودجه 
باشد. آن ها روزگار ناخوشایندی را 
پیش چشم خود می دیدند، در سالی 
که انتظار داشتند آثار تحریم از میان 
برود و اقتصاد بعد از دو سال رکود، به 
سوی بهبود شاخص ها حرکت کند، 
کرونا از راه رسید و معادلات را بر هم 
زد. نشانه های تدارم رکود اقتصادی از 
همان آغاز سال نمایان شد. اقتصاد 
جهان نیز به سوی رکود گام برداشت 
و تقاضا بــرای خرید نفت به حداقل 
رسید. نفت ایران در این شرایط اندک 
مشــتریان خود را نیز از دست داد و 
قیمت آن نیز به نازل ترین میزان خود 
طی سه سال گذشته رسید. هرچند 
دولتمردان چندان بر روی نفت برای 
تأمین بودجه ســال ۹۹ حساب باز 
نکرده بودند اما چشــم اندازی برای 
تحقق بودجه در ســایر بخش ها نیز 
وجود نداشت. در این شرایط چشم 
امید دولت به بازاری معطوف شد که 
چشمک هایی به رنگ سبز زده بود. 
پس از دو ســال التهاب در بازارهای 
ارز، طلا، مســکن و خودرو، نوبت به 
بازار سرمایه رســیده بود که رنگ 
رونق را به خود ببیند و به پناهگاهی 
برای نقدینگی سرگردان و هراسان 
تبدیل شود. منافع دولت نیز با رشد 
شاخص های بورس گره خورد تا تب 

بازار سرمایه همه گیر شود.
اپیدمی بورس در ایــران از بیماری 
کرونا فراگیرتر شد تا تعداد سهامداران 
و میزان سرمایه ورودی به این بازار 
رشــدی افســانه ای را تجربه کند. 
حمایــت از بــورس بــه کلام همه 
مسئولان دولتی الصاق شد تا پول ها 
روانه بازاری شــود که دولت نیز در 
آن نقش کلیدی دارد و برای تأمین 
بودجه خود به آن پناه آورده است. از 
یک طرف سرمایه گذارانی که برای 
حفظ ارزش پول خــود در روزگاری 
که نرخ تورم بــرای ماه های متوالی 
بالای ۲0 درصد، سیر می کند، وارد 
بازار سرمایه شدند تا سرمایه خود را 
به سوددهی برسانند، از سوی دیگر 
پای دولتی در میان اســت که برای 
تأمین بودجه جاری و عمرانی خود 
بر روی همین ســرمایه های داخلی 
حساب کرده است. در شرایطی که 
درآمدهــای ارزی دولت تنزل یافته 
و درآمدهای مالیاتی نیز در شرایط 
رکود اقتصادی، ظرفیت رشد ندارد، 
تأمین مالی از محل نقدینگی داخلی 
به هدف دولت تبدیل شد. دولت آن 
بند از بودجه را فعــال کرد که در آن 
مجوز فروش دارایــی و اورق مالی را 
از مجلس گرفته بود. در ســال های 
گذشته اســتفاده از این بند چندان 
ساده نبود به همین دلیل کمترین 
درجه موفقیت را در میان سایر ابزار 
درآمدی دولت بــه خود اختصاص 
می داد در سال جاری اما همه چیز با 
هم همراه شد تا دولت روی خوش به 

بورس نشان دهد. 

اتاق بازرگانی تهران
تحلیــل بورس
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مدیر عامل صندوق پژوهش و فناوری استان اصفهان خبر داد:

»100 استارت آپ« میهمان »زاینده رود«

صندوق پژوهش و فن آوری استان اصفهان قدمتی 14 
ساله در اکوسیستم کارآفرینی ایران دارد و تاکنون 
صدها تیم استارت آپی و دانش بنیان وکسب وکارهای 
گوناگون از تسهیلات و خدمات این شرکت استفاده کرده اند. این صندوق 
از ســال 95 و با تغییر مدیریت و اخذ رویکرد و استراتژی جدید خود به 

طور پیوسته در حال افزایش سرمایه بوده و دو مرحله به افزایش 
سرمایه 36 بابری دست یافته است. 

از اواسط سال ۹8 با تغییر و همراهی هیات مدیره جدید و افزایش سهام 
دانشگاه ها و جایگزینی با سهام دولت رفرایند افزایش سرمایه شتاب گرفته 
است و این صندوق را به نهاد موثرتری نسبت به قبل نموده است. در نتیجه 
دو مرحله افزایش سرمایه این صندوق به رفع نیازهای مالی اکوسیستم 
اصفهان نزدیک گردید. صندوق پژوهش و فناوری استان اصفهان با انعقاد 
تفام نامه عاملیت با معاونت علمی و صندوق نوآوری و شکوفایی موفق به 
جذب ده ها میلیارد تومان جهت کمک به استارت آپ های اصفهانی گردید. 
صندوق اصفهان با داشتن بیش از ۹0 سهامدار حقیقی و حقوقی نمادی 
از یک جامعه کوچک فعالین اقتصادی اصفهانی است که تاکنون از صدها 
شرکت از مواهب ان برخوردار شده اند. صندوق اصفهان به طور پیوسته در 
حال نوآوری بوده و با ورود به بازارهای جدید جذب سرمایه راه های مختص به خود 

را دارد تا تنوع نیازهای مالی اکوسیستم اصفهان را تأمین نماید.
این صندوق مشارکت های جدی با نهادهای مؤثر استان داشته و عضویت در هیات 

اجرای منطقه ویژه فناوری و مراکز رشد دانشگاهی را داراست.
در ادامه فرایندهای توسعه ای صندوق در ســال ۹۹ و برای تسریع این فرایند هم 

اکنون این صندوق با مشارکت رویداد ملی 100 استارت آپ قرار است محور برگزاری 
رویدادی با نام زاینده رود در استان اصفهان گردد. در این رویداد قرار است تیم های 

مستعد استارت آپی به مرحله سرمایه پذیری ورود کنند.
خانه نوآوری اصفهان نیز مســئولیت اجرایی این رویداد را به عهده گرفته اســت. 
احمد ورد، مدیر عامل صندوق پژوهش و فناوری اســتان اصفهــان در مورد این 
رویداد بیان کــرد: این رویــداد در روز ۶ آذرماه در اصفهان برگزار خواهد شــد و 
 تیم های اســتارت آپی داوطلب می توانند در این رویداد سرمایه گذاری مشارکت 

کنند.
احمد ورد پیش بینی کرد حدود ۲00 استارت آپ اصفهانی در این رویداد ثبت نام 
کنند و پس از بررسی اولیه ۵0 استارت آپ به مرحله داوری ورود کنند و از جمع این 
۵0 استار آپ 30 استارت آپ موفق به اخذ سرمایه خواهند شد. مدیرعامل صندوق 
پژوهش و فناوری میزان سرمایه ورودی به این رویداد را 10 میلیارد تومان تخمین 
زد و افزود: اصفهان بستر استارت آپهای موفقی است که با برگزاری این رویداد تعداد 
این استارت آپ ها از لحاظ کمی و کیفی پیشرفت زیادی خواهد نمود. شتابدهنده 

هاب، اتاق بازرگانی و .... از دیگر مشارکت کنندگان این رویداد هستند.
 اســتارت آپهای داوطلب جهت شــرکت در این رویداد می توانند برای شــرکت 
 100startups.ir در ایــن رویداد بــه ســایت 100 اســتارت آپ بــه آدرس 

مراجعه نمایند.

مریم محسنی
گــــــزارش

استارت آپ
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